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قائم مقام وزیر جهاد خبر داد:

بهادری جهرمی:

تهاتر نفت 
با کالاهای اساسی

بنزین گران نمی شود

حساب بدهکاران مالیاتی 
مسدود می شود

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

مشوق های 
سرمایه گذاری در تولید 

اصــاح قانــون حمایت از 
کار، تشویق برای صادرات 
کالاهای مرغوب، تشــویق 
کارفرمایــان بــه جــذب 
نیروهای جدید، ارتقای کیفیت کالاهای داخلی، 
بازاریابی برای بخش تولیــد، فعال کردن بخش 
دیپلماســی اقتصادی و اخذ مالیات از واحدهای 
خدماتی بخشــی از عوامل مهم حمایت از تولید 
و اشتغالزایی در کشــور است. همچنین ممانعت 
از ورود کالاهــای خارجی بی کیفیت و همچنین 
افزایش تعرفه کالاهای وارداتی مجوز دار که مشابه 
آن در کشور وجود دارد، نقش بسزایی در حمایت از 

تولید واشتغال دارد...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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وزیر ارتباطات: 

دهمین پرتاب ماهواره در 
دولت سیزدهم انجام شد

11 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب وکارهای خرد پرداخت شد

رشد پرداخت تسهیلات به مشاغل خرد
صفحه3

صفحه2

نوسازی  ناوگان  هوایی
سرمایه   ایرلاین  ها   به   سمت   خرید   هواپیما   هدایت   می شود

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطاعات گفت: دهمین 
پرتاب ماهواره در دولت ســیزدهم انجام شــد که 
معادل ۱۰ سال گذشته بوده است. عیسی زارع پور 
در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران 
با اشــاره به اینکه پرتاب دهمین ماهواره  در دولت 
سیزدهم در حوزه فضایی اتفاق بزرگی بود که افتاد، 
بیان داشت: اولین پرتاب دی ماه ۱۴۰۰ انجام شد و 
تا دی ماه ۱۴۰۲، در مجموع ۱۰ پرتاب داشتیم که 
معادل ۱۰ سال پیش از آن بوده است به این معنا که ۵ 
برابر مدت مشابه کار شده است. زارع پور با بیان اینکه 
پرتاب های دیگری هم خواهیم داشت، گفت: پرتاب 
ثمره کارهایی است که صنعت فضایی کشور روی 
زمین انجام می دهد تا وقتی که ماهواره و محموله 
فضایی به فضا پرتاب نشود نمی دانیم که چگونه کار 
می کند. وی یادآورشــد: اتفاقی که به تازگی افتاد 
این بود که برای اولین بار به مدار ۷۵۰ کیلومتری با 
موفقیت دست پیدا کردیم. وزیر ارتباطات و فناوری 
اطاعات گفت: ماهواره برهای ما در کاس سبک و در 
مدار ۵۰۰ کیلومتری تا ۷۵۰ کیلومتری تثبیت شده 
است، اتفاقی که در همین دولت رقم خورد، البته این 
موفقیت ها بر پایه تاش های ۱۵ سال گذشته است 
اما چه در پرتاب های قبلی که ماهواره های متعددی 
در همین دوسال با موفقیت در مدار ۵۰۰ کیلومتری 
قرار دادیم و چه در توفیق اخیر کــه در مدار ۷۵۰ 
کیلومتری که مدار کروی است قرار دادیم که مزایای 
زیادی دارد و طول عمر ماهواره در این مدار بیشتر 
است و دفعات کمتری عرض بیشتری را بدون این 
که دقت آن کم شود، تصویر برداری کرد، برای اولین 
بار در دولت سیزدهم انجام شد. زارع پور ادامه داد: 
تاش ما بر این است که محموله های سنگین تری 
را بتوانیم در همین مدار ۵۰۰ تا ۷۵۰ کیلومتر قرار 

دهیم. در حال حاضر محموله تا...

آگهی تجدید مناقصه عمومی نوبت دوم
شهرداری رباط کریم در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۰۱/۱۴۱۵ مورخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۰ شورای محترم اسامی شهر اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی

 به شرح و شرایط زیر به پیمانکاران واجد شرایط و دارای گواهینامه صاحیت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید.

توضیحات مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال( مدت اجرا مبنای قیمت پیشنهادی محل تامین اعتبار مبلغ اعتبار مصوب )ریال( موضوع مناقصه ردیف 

اجرای پروژه اصاح هندسی ۱
معابر سطح شهر 

بودجه داخلی 3۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰
شهرداری 

بر اساس فهرست بهای راه 
و باند سال ۱۴۰۲ 

داشتن حداقل صاحیت پیمانکاری در رشته 6۱/۵۰۰/۰۰/۰۰۰ ماه 
راه و ترابری رتبه ۵

شرایط:
۱- هزینه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

۲- به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
 ) IR ۲۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰66۲۵۲۰6۰۰۸ 3- سپرده شرکت در مناقصه میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز نقدی به شماره حساب ۰۱۰66۲۵۲۰6۰۰۸ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲3۵۴ )شماره حساب شبا
تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پیمان نزد شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرار داد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کار فرما ضبط خواهد شد.

۴- مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار این آگهی )از پایان وقت اداری روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/3۰ به مدت ۱۰ روز( محل دریافت آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR می باشد
۵- متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۴ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۴ در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند. 
6- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست فیش واریزی به حساب جاری به شماره ۰۱۰66۲۴۸۱۹۰۰۴ نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد ۲3۵۴ به مبلغ ۲,۰۰۰,۰۰۰ ریال )غیر قابل استرداد( بایت خرید اسناد مناقصه به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.

۷- زمان بازگشایی پاکتهای مناقصه در ساعت ۱۲ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۵ می باشد. 
۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

۹ - سایر اطاعات و جرئیات در اسناد مناقصه مندرج می باشد 
حمیدرضا اله یاری،شهردار رباط کریم نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۰/3۰      نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۱/۰۷

۱- نوع مناقصه : یک مرحله اي  -  مناقصه عمومي همزمان با ارزیابي )یکپارچه(
 ۲- نوع فراخوان : عمومی .

3 – نام ونشاني مناقصه گذار : شرکت پالایش گاز شهید هاشمي نژاد )SGPC( به آدرس : مشهد، خیابان آبکوه، نبش 
دانشسراي شمالي، شماره ۲۵۵، شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد– دبیرخانه کمیسیون مناقصات. 

- تلفن مسوول کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی: 3۷۲۸۸۰۱6 -۰۵۱
- تلفن دبیر کمیسیون مناقصات: ۰۵۱-3۷۲۸۵۰۴۵ 

- نمابر کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی:  ۰۵۱-3۷۲۸۵۰۲۴
۴- نوع و مبلغ تضمین: تضمین هاي اعام شده در آیین نامه تضمین براي معامات دولتي به مبلغ ۹۹۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال ) نهصد و نود میلیون ریال ( . 
 ۵- نحوه و مهلت دریافت اسناد : متقاضیان مي توانند تا ســاعت ۱۸:۵۹ مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۸ ، نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  و با شماره فراخوان ۲۰۰۲۰۹۲۱3۴۰۰۰۱6۸ در سامانه اقدام نمایند. 

لازم به ذکر است تمامی مراحل برگزاری مناقصه از طریق سامانه مذکور انجام خواهد شد.
6- آخرین مهلت ارسال پاکت  هاي پیشنهاد : متقاضیان بعد از دریافت اسناد مناقصه از سامانه مذکور مي بایست حداکثر تا ساعت  ۱۸:۵۹  مورخ 

۱۴۰۲/۱۲/۰۵  ، اسناد مناقصه تکمیل شده را به همراه مدارك مورد نیاز در سامانه بارگزاری و ثبت نمایند. 
۷- محل و زمان گشایش پیشنهادات : پاکتهای مالی شرکت کنندگان واجد شرایط در ساعت ۰۹ تاریخ ۱۴۰۲/۱۲/۱۹  ، در محل اتاق کنفرانس 
اداره مشهد )دفتر آبکوه( به آدرس مشهد، خیابان آبکوه، نبش آبکوه ۷ )دانشسراي شــمالي(، شماره ۲۵۵، شرکت پالایش گاز شهید هاشمي نژاد و 

حداقل با دو پیشنهاد تایید شده گشایش خواهد یافت. 
ضمناً با توجه به این که مناقصه عمومي همزمان با ارزیابي )یکپارچه( مي باشد، لذا لازم است مناقصه گران عاوه بر تکمیل و بارگزاري اسناد ارزیابي 

کیفي و مستندات مربوطه نسبت به بارگذاري همزمان پاکات )الف( ، )ب( و )ج( نیز در سامانه اقدام نمایند.

روابط عمومی شرکت پالایش گاز شهید هاشمي نژاد

شناسه آگهی ۱6۵۲6۴۲

آگهی تجدید مزایده عمومی )نوبت اول(
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره ۵/6۰۲/د مورخ ۱۴۰۲/۰۹/۰۴موضوع اباغ بند۱۰ صورتجلسه شماره ۱۴3 مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۱6 شورای اسامی شهراندیشه،نسبت به فروش یک واحد تجاری به شرح ذیل 

و از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.
۱-موضوع مزایده: عبارت است از فروش یک واحد تجاری واقع در فاز ۲ اندیشه-بلوار ولایت)جاده جعفر قلیخانی(

۲-مبلغ پایه شرکت در مزایده:مبلغ پایه کارشناسی شده )گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره ۱۴۰۲/۲3۰۷ مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۲3( به شرح جدول ذیل می باشد:

تضمین شرکت در مزایده)ریال(قیمت پایه مزایده کل)به ریال(مساحت)متر مربع(ردیف

۱۲666۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰3/۴۵۰/۰۰۰/۰۰۰
3-تضمین شرکت در مزایده:سپرده شرکت در مزایده مطابق مبلغ جدول ماده ۲ اسناد حاضر می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نماید.

الف(رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰۱۱3۹۹۴۴۵6۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد۲۴۱۷                 ب(ضمانت نامه بانکی
تذکر۱: تضمین فوق می بایست درزمان بازگشایی دارای اعتبار بوده وبرای سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد و عاوه بر آن ضمانت نامه های بانکی باید طبق فرمهای قابل قبول تنظیم شود.

تذکر۲:به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۴-مدارك لازم جهت دریافت اسناد مزایده:متقاضیان جهت دریافت اسناد مزایده می بایست از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir اقدام نمایند.

۵-مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.
6-مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم شده است را حداکثر تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۵ در سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir بارگزاری نمایند. 

*تذکر:در جلسه بازگشایی صرفا اسناد دارای امضاء الکترونیکی مورد پذیرش است.
۷-تاریخ و محل بازگشایی پیشنهادات:پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۵ از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.

۸- هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده موضوع مزایده است.
۹- شهرداری اندیشه در رد یا قبول تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۱۱/۰۷             تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۱۱/۱۴
بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه

آگهی فراخوان مناقصه عمومی اجرای سنگفرش معابر سطح شهر در سامانه ستاد به شماره فراخوان 2۰۰2۰۹۰۴۴۰۰۰۰۰2۸
۱- سازمان مناقصه گزار: شهرداری جم 

۲- نوع مناقصه: مناقصه عمومی یک مرحله ای
3- موضوع مناقصه: اجرای سنگفرش معابر سطح شهر

۴- برآورد اولیه موضوع مناقصه: ۱۹/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
۵-  نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ضمانت نامه بانکی یا پرداخت نقدی به  مبلغ  ۹۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال به حساب 3۱۰۰۰۰۴۷۰۰۰۰۹بنام شهرداری جم نزد بانک ملی

6- محل دریافت و تحویل اسناد: سامانه ستاد)سامانه تدارکات الکترونیکی دولت(
۷-  مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ ۱۴۰۲/۱۱/۰۷ تا ۱۴۰۲/۱۱/۱۱

۸- مهلت قبول پیشنهادات: تا پایان وقت اداری ۱۴۰۲/۱۱/۲۱
۹- تاریخ و محل بازگشایی پاکات: ساعت ۱۲ روز بیست و سوم بهمن ماه ۱۴۰۲ در سامانه ستاد

۱۰-  هزینه چاپ آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
۱۱- سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه ذکر شده است.

۱۲-  در صورتیکه برندگان اول و دوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
نوبت اول- ۱۴۰۲/۱۱/۰۷    نوبت دوم - ۱۴۰۲/۱۱/۱۰

روابط عمومی شهرداری و شورای اسلامی  جم

نوبت اول
نوبت اول



اقتصاد2
ایران

تهاتر نفت با کالاهای اساسی در 
حال انجام است

قائم مقام وزیــر جهاد گفت: تا پایان ســال 
عملیات تهاتر یک میلیــارد دلار کالا با نفت 
را انجام خواهیــم داد که براین اســاس نیاز 
نهاده کشــور تا پایان فروردین به طور کامل 
تامین می شــود. علیرضا پیمان پاک گفت: 
امسال تهاتر نفت با کالا های اساسی از مبادی 
مختلف از جمله اقدامات خوبی بود که آن را 

دنبال کردیم.
به گفته او، تاکنون ۶۰۰ میلیون یورو عملیات 
تهاتر نفت با کالا های اساسی را انجام دادیم که 
موفق آمیز بوده است و همواره تمرکزمان بر 
کنجاله سویا و ذرت است که توانسته بخشی 
از نیاز کشور در ۳ تا ۴ ماه اخیر را پوشش دهد.
پیمان پاک ادامه داد: بنابر دستور معاون اول 
رئیس جمهور تا پایان سال عملیات تهاتر یک 
میلیارد دلار کالا را انجام خواهیم داد که براین 
اســاس نیازمان به نهاده هــای دامی تا پایان 
فرودین به طور کامل تامین می شــود. قائم 
مقام وزیر جهاد افزود: بعداز یک وقفه امکان 
تهاتر نفت برای واردات کلیه کالا های اساسی 

دوباره فراهم شد.
او با بیان اینکه امکان تهاتر نفت برای واردات 
کلیه کالا های اساسی فراهم شده است، گفت: 
تهاتر نفت با واردات کالا موجب شده تا بتوانیم 
محصولات را با سرعت بیشتر و قیمت مناسب 

به کشور وارد کنیم.

بهادری جهرمی: بنزین گران 
نمی شود

سخنگوی دولت در واکنش به گرانی قیمت 
بنزین اعلام کرد که تغییــر قیمت بنزین در 
دستور کار دولت نیست. علی بهادری جهرمی 
در حاشــیه جلســه هیات دولت و در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: ستاد کرونا در ایام 
کرونا تصمیماتی درباره سهمیه بندی بنزین 
گرفته بود، چون ممنوعیت هایی برای ســفر 
وجود داشــت که پس از پایــان دوره کرونا و 

عادی شدن شرایط، آن ستاد منتفی شد.
وی افــزود: در حالت عــادی و دوران قبل از 
کرونا، بنزین ۶ ماه ذخیره می شــد و اکنون 
هم همین گونه است. بهادری جهرمی درباره 
مصوبات نشست هیات دولت این هفته گفت: 
بنا بر پیشنهاد وزارت اقتصاد و بررسی های که 
در معاونت حقوقی ریاست جمهوری و وزرات 
خارجه صورت گرفت متن لایحه ای به منظور 
انعقاد موافقت نامه دوجانبه در زمینه کمک 
متقابل  اداری  در امــور گمرگی بین ایران و  
اندونزی به تصویب هیات وزیران رسید که به 

مجلس شورای اسلامی ارسال می شود.
وی افزود: پیشــنهاد دیگر وزارت اقتصاد در 
راستای کاهش بنگاهداری  بانک ها و کمک به  
افزایش سرعت در واگذاری اموال و سهام های 
غیربانکی بانک ها بود کــه به تصویب هیات 
وزیران رسید تا فرایند واگذاری مناسب این 

دارایها را به بخش خصوصی تسهیل شود.

حســاب بدهــکاران مالیاتی 
مسدود می شود

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی بانک 
مرکزی را مکلف کردند تا حسب درخواست 
سازمان امور مالیاتی کشور، نسبت به مسدود 
کردن حساب یا حساب های بدهکاران مالیاتی 

به میزان بدهی قطعی اقدام کند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی در جریان رســیدگی بــه گزارش 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ 
در بخش هزینه ای، با تصویب بند ث تبصره ۶ 

این لایحه به شرح زیر موافقت کردند:
»ث- به منظور جلوگیری از فرار مالیاتی و وصول 
به موقــع درآمدهای مالیاتی بــا رعایت فصل 
۹ باب ۴ قانون مالیات مستقیم، بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران مکلف است حسب 
درخواست سامانه ای سازمان امور مالیاتی کشور، 
نسبت به مسدود کردن حساب یا حساب های 
بدهکاران مالیاتی به میــزان بدهی قطعی به 
صورت سامانه ای)سیستمی( و برخط بر اساس 

سامانه های موجود اقدام کند.
بانک ها و مؤسســات اعتباری مکلفند وجوه 
مسدود شــده را حداکثر ظرف پنج روز پس 
از مسدودی به حســاب سازمان امور مالیاتی 
کشــور واریز نمایند. بانک مرکزی، بانک ها و 
موسسات اعتباری حســب مورد در صورت 
تخلف از اجرای این حکم با مودی مسئولیت 

تضامنی دارند.«

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
با بیان اینکــه هیچ گونه 
مشــکلی برای تامین ارز 
وجود ندارد و چشــم انداز 
وضعیت ارزی کشور برای 
پایان سال و سال آینده بســیار مثبت است گفت: 
نوسانات روزهای اخیر که بیشتر ناشی از تحولات 

منطقه ای است گذرا و موقتی است.
محمدرضا فرزین با اشــاره به اجــازه مقام معظم 
رهبری بــرای خرید 2۰ درصــد از منابع صندوق 
توســعه ملی گفت: بــا این مجوز شــاهد افزایش 
چشمگیری در ذخایر ارزی بانک مرکزی خواهیم 
بود. همچنین سال آینده وضعیت ارزی به مراتب 
بهتری خواهیم داشت و نوســانات که در بازار غیر 
رسمی وجود دارد گذراســت و این افزایش قیمت 
ها هیجانی و فاقد دلایل اقتصادی است و پشت این 
افزایش قیمت ها خالی است و توصیه می کنیم افراد 

برای جلوگیری از ضرر و زیان وارد این بازار نشوند.
وی که در جلســه ماهانه مدیران عامــل بانک ها 
صحبت می کرد با اشاره به تحولات ماه های اخیر 
در حوزه سیاسی و امنیتی و اثر آن بر بازارهای مالی 
گفت: تحولات منطقه بر بازارهای مالی خاورمیانه 
و به تبع آن بازارهای مالی کشور ما تاثیرگذار بوده 
اســت ولی با توجه به وضعیت بسیار مطلوب ارزی 
کشــور که در مقایسه با ســال های گذشته منابع 
ارزی بســیار مطلوبی داریم این نوسانات زودگذر 

خواهد بود.
فرزین تصریح کرد: از ابتدای سال تا پایان روز دوم 
بهمن ماه سال جاری 57 میلیارد دلار برای صنایع و 
وارادات کالا و خدمات تامین ارز صورت گرفته است. 

همچنین برای صنعت خودرو ۶ میلیارد دلار تامین 
ارز در ســال جاری انجام شده اســت که در تاریخ 
کشور بی سابقه بوده است و  طی همین مدت کوتاه 
بیش از  7۰۰ میلیون دلار ارز بابت واردات خودرو 
تخصیص داده شده اســت چراکه منابع کافی در 
اختیار داشته ایم. مجموع این اعداد به خوبی نشانگر 

وضعیت مطلوب ذخایر ارزی کشور است.
رئیس کل بانک مرکزی به روند عرضه ارز در سامانه 
نیما اشاره کرد و گفت: در روز جاری از ۳5۴ میلیون 
دلار ارزی که در ســامانه نیما عرضه شــده است 
تنها ۱۱۴  میلیون دلار مشتری داشته است.۱۰۳ 
میلیون درهم امارات ۱۶5 میلیون دلار امریکا یک 
میلیون روبل جدید روسیه ، ۱۰ میلیون روپیه هند 
،7۰5 میلیون یوآن چین، و 52 میلیون یورو عرضه 

کردیم این آمار نشــان می دهد که عرضه در بازار 
بسیار بیشــتر از تقاضای واقعی ارز در کشور است. 
فرزین گفت: در خصوص خرید و فروش اسکناس 
نیز در بسیاری از روزها میزان خرید اسکناس بیشتر 
از میزان فروش اسکناس بوده و تراز مثبت در این 

زمینه در بسیاری  از روزها به ثبت رسیده  است. 
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به کمترین میزان 
صف تخصیص ارز با توجه به منابع باکیفیت ارزی 
کشور گفت:  با توجه به اینکه منابع ارزی مطمئنی 
در اختیار داریم از ابتدای سال با توجه به نیازهای 
کشور تامین ارز کشــور در کمترین زمان ممکن 
صورت گرفته است و امروزه هیچ کالا و محموله ای 
در بنادر وجود ندارد که با مشکل تامین ارز مواجه 
باشد. این روند در ماه های پایانی سال سرعت عمل 

بیشتری نیز خواهد داشت و این موضوع در مقایسه 
با سال های گذشته غیرقابل مقایسه است.  

فرزین با اشاره به آمادگی بانک مرکزی برای انعقاد 
قرارداد۶۰۰ میلیون دلاری بــا وزارت نفت گفت: 
منابع ارزی کشور به گونه اســت که این پیشنهاد 
برای سرمایه گذاری در توســعه چاه های نفتی به 
وزارت نفت ارائه شده است و به زودی قرارداد منعقد 

خواهد شد. 
 رئیس کل بانک مرکزی گفــت: ۱۰۰ میلیون اوراق 
مرابحه ارزی منتشر شــده در داخل کشور در کمتر 
از 2۴ ساعت به فروش رســید و آمادگی عرضه۱۰۰ 
میلیون اوراق جدید در مرکز مبادله برای تامین مالی 
پروژه های عمرانی کشور را داریم.  فرزین اظهار داشت: 
با توجه به منابع ارزی آمادگــی تامین ارز لازم برای 
حج عمره را نیز داریم. وی گفت: در عرصه دیپلماسی 
اقتصادی نیز توافقات بســیار خوبی با کشــورهای 
همسایه و شرکای تجاری مان داشته ایم که اثرات آن 
بر بازار ارز در آینده برای همگان ملموس خواهد بود. 

 رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به توان سامانه های 
نظارتی بانک مرکزی گفت: امروز در بانک مرکزی 
این توانایی را داریم افرادی که با نرخ های غیرعادی 
ســعی در ایجاد التهاب در بازار ارز و آسیب زدن به 
نظام اقتصادی کشــور را دارند را رصد و  شناسایی 
کنیم اعداد بالای که توسط ســودجویان معامله 
می شود به زودی شناسایی می شود و  واحد های 
پولشویی ورود می کنند و به وظیفه خود در زمینه 
مسدود سازی  حساب های ریالی و ارزی  آنان عمل 
خواهند کرد. رئیس شــورای پول و اعتبار در پایان 
افزود: از تمامی فعالان اقتصادی می خواهیم فعالیت 
های و تصمیمات خود را براساس واقعیت های ارزی 
کشور که عنوان شد اتخاذ کنند نوساناتی که حادث 

شده است گذرا است .

رئیس کل بانک مرکزی: 

منابع ارزی بسیار مطلوبی داریم

بازار میوه با ثبات است
رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: با توجه به 
شرایط مســاعد تولید و عرضه، بازار میوه در 
ثبات به سر می برد. اکبر یاوری از ثبات قیمت 
میوه و صیفی در بازار خبر داد و گفت: با توجه 
به شرایط مساعد تولید و عرضه، قیمت میوه 
در میدان تغییری نداشته است. به گفته او، هم 
اکنون قیمت موز تحت تاثیر نوسانات نرخ ارز 
با التهاباتی در بازار روبرو شده است و در مابقی 

اقلام هیچ گونه افزایش قیمتی نداشتیم.
یاوری ادامــه داد: با توجه بــه افزایش عرضه 
میوه در روزهای آتی پیش بینی می شود که 
قیمت هادر بازار متعادل شود. رئیس اتحادیه 
بارفروشان قیمت کنونی هر کیلو سیب زرد را 
2۰ تا ۴۰ هزار تومان اعــلام کرد و افزود: نرخ 
کنونی هر کیلو ســیب قرمــز 2۰ تا ۳5 هزار 
تومان، پرتقال تامسون شمال ۱۰ تا ۱۶ هزار 
تومان، پرتقال جنــوب ۳۰ تا ۴۰ هزار تومان، 
کیوی 2۰ تا ۴۰ هزار تومان، خیار بوته ای ۱2 
تا ۱5 هزار تومان،خیار گلخانه 25 هزار تومان، 
لیموشیرین ۱7 تا 25 هزار تومان، نارنگی انشو 
25 تا ۳۰ هزار تومان، نارنگــی یافا 2۰ تا ۳۰ 
هزار تومان، نارنگی پیچ ۳2 تا ۳5 هزار تومان، 
انار ساوه ۳۰ تا ۳5 هزار تومان و انار شیراز 25 

تا ۴۰ هزار تومان است .
او درباره آینده بازار میوه و صیفی گفت: با توجه 
به روند عرضه پیش بینی می شود که قیمت 
میوه تغییری نداشــته باشد و تنها برای مازاد 
تولید سیب زمینی و پیاز باید تمهیداتی اتخاذ 

شود تا کشاورزان دچار ضرر و زیان نشوند.

سرمایه ایرلاین ها به سمت خرید هواپیما 
هدایت می شود

نوسازی ناوگان هوایی
وزیر راه و شهرسازی گفت: شرکت های هوایی 
باید سرمایه هایشان را به سمت خرید هواپیما 
هدایت کنند البته مــا در خصوص ترخیص 
قطعاتشــان در گمرک حمایت خواهیم کرد. 
به گزارش مهر، طی روزهای اخیر نوســانات 
قیمتی در بازار بلیت هواپیما رخ داد و قیمت 
بلیت های عرضه طــی چند روز بــا دو برابر 
قیمت مصــوب در بازار بلیت عرضه شــد که 
موجب ناراحتی عموم مسافرین شد. البته به 
نظر می رسد شــرکت های هواپیمایی منتظر 
افزایش قیمت بلیت هواپیما هستند، زیرا این 
روزها بلیت پروازها به صورت روزانه و پله کانی 

به فروش می رسد.
به همیــن دلیل اســت کــه بــا مراجعه به 
ســایت های فروش بلیت هواپیما و ســایت 
برخی شرکت ها، برای هفته های آینده بلیت 
موجود نیســت و بلیت های موجود برخلاف 
نرخ نامــه ۱۰۰ در صد گران شــده اســت. 
براساس پیگیری های وزارت راه و شهرسازی 
و سازمان هواپیمایی کشــور دو شرکت های 
هوایی متخلف در گران فروشــی بلیت هفته 
گذشته پلمپ شدند و تا مشخص نشدن روند 
قیمت گــذاری بلیت هواپیمــا ایرلانی مجوز 

افزایش قیمت ندارد.
محمد محمــدی بخــش رئیس ســازمان 
هواپیمایی گفت: بازار بلیت هواپیما بستگی 
به دو عنوان توقف رأی دیوان، و ستاد تنظیم 
بازار اســت که باید دید این ارگان ها در این 
خصوص چــه تصمیماتی را اخــذ می کنند. 
وی در خصوص اینکه تا به امــروز ابلاغیه به 
شرکت های هواپیمایی برای قیمت بلیت صادر 

نشده است، خبر داد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی با تاکید 
بر اینکــه ایرلاین های هوایی بایــد در حوزه 
تأمین هواپیما اقــدام کنند، گفت: مذاکراتی 
مثبتی در راستای واردات هواپیما با عده ای از 
کشورها داشتیم و تعداد قابل توجهی هواپیما 
تا پایان امســال )۱۴۰2( وارد کشور می شود 
البته تعدادی نیز وارد شده است. شرکت های 
هواپیمایی کشور نیز باید سرمایه های خود را 

در راستای تأمین هواپیما استفاده کنند.
وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: البته 
اخبــاری در خصوص خرید هواپیما توســط 
شرکت های هواپیمایی طی ماه های اخیر در 
فضای رسانه بازتاب شــد که قطعاً در آینده 
نزدیک اتفاقات خوبی در این حوزه حمل و نقل 
هوایی به چشم خواهد خورد. ما از شرکت های 
هواپیمایی در خصــوص ترخیص قطعات از 
گمرک حداکثر حمایتمان را خواهیم داشت. 
وی خاطرنشان کرد: از ایرلاین های هوایی در 
خصوص رعایت مقررات بازار بلیت توقع داریم 
و البته بلیت ها را قیمت پایین و تعداد بالا در 

بازار به عرضه برسانند.

اخبار
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مدیرکل دفتر غرب آســیای ســازمان توسعه 
تجارت گفت: ســالانه حــدود ۱۰ میلیارد دلار 
صادرات گاز و کالا به این کشــور داریم و نباید 
این بازار را از دســت دهیم. عبدالامیر ربیهاوی 
مدیرکل دفتر غرب آســیای ســازمان توسعه 
تجــارت، اظهار کــرد: از ســال 2۰۱2 فعالیت 
شــرکت های فنی و مهندســی ایــران در بازار 
عراق، رشد زیادی داشــته به طوری که تا سال 
 2۰۱7 حــدود ۴ میلیارد دلار پــروژه در عراق 

اجرایی شد.
وی افزود: در این مدت ۴۱ شــرکت بزرگ فنی 
و مهندســی بین المللی ایران در عراق ثبت شد 
که علاوه بر عراق، ســابقه اجرای پروژه در سایر 
کشورهای جهان را داشته اند، اما بالاترین ارزش 
انجام پروژه های خدمات فنی و مهندسی در عراق 

انجام شده است.
مدیرکل دفتر غرب آســیای ســازمان توسعه 
تجارت ادامــه داد: شــرکت های خدمات فنی 

مهندســی ایرانی در عراق حــدود ۸۸ پروژه به 
ارزش ۴ میلیارد دلار به بهره برداری رســاندند. 
این پروژه ها در بخش هایی مانند ســاخت سد، 
راه تونل، کارخانه و انواع نیروگاه ها فعالیت دارند.

وی تصریح کرد: عراق در حال بازســازی است و 
ســالانه حدود ۱۰۰ میلیارد دلار فروش نفت و 
۴5۰ هزار میلیارد بودجه ســه ساله دارد، با این 
حجم از ثــروت و ظرفیت هــای مختلف عراق، 
بهترین فرصت برای حضور شــرکت های ایرانی 

فراهم است.
این مقام مسؤول گفت: عراق تا سال 2۰2۴ به 2 
میلیون و 5۰۰ هزار دستگاه واحد مسکونی نیاز 
دارد و با توجه به حضور شــرکت های ایرانی در 
نجف، بغداد و کربلا شرایط فعالیت شرکت های 
ایران فراهم اســت. وی تصریح کــرد: علاوه بر 
صادرات خدمات فنی مهندســی سالانه حدود 
۱۰ میلیارد دلار صادرات گاز و کالا به این کشور 

داریم و نباید این بازار را از دست دهیم.

رئیس جمهــور، ترکیــه را شــریک تجــاری و 
اقتصادی مهم جمهوری اسلامی دانست و گفت: 
هدف گذاری مــا ارتقای ســطح روابط تجاری و 
اقتصادی با ترکیه به میزان ۳۰ میلیارد دلار است 
که این هدف با توجه به ظرفیت های موجود دو 

کشور قابل دستیابی است.
به گزارش ایسنا، ســید ابراهیم رئیسی پیش از 
عزیمت به ترکیه با بیان این که »این سفر به دعوت 
آقای »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور محترم 
ترکیه صورت می گیرد«، گفت: در این سفر هیئت 
عالی مشترک ایران و ترکیه جهت مذاکرات در 
خصوص روابط دوجانبه به ویژه در حوزه مسائل 

اقتصادی و تجاری تشکیل خواهد شد.
وی ترکیه را شــریک تجــاری و اقتصادی مهم 
جمهوری اسلامی دانست و گفت: هدف گذاری 
ما ارتقای ســطح روابط تجــاری و اقتصادی با 
ترکیه به میزان ۳۰ میلیارد دلار اســت که این 
هدف با توجه به ظرفیت های موجود دو کشــور 
قابل دستیابی اســت. وی گفت: اسناد مهمی در 
این سفر به امضا خواهد رســید که نشان از اراده 

دو کشور برای توســعه روابط تجاری و اقتصادی 
است. رئیس جمهور، مذاکره در ارتباط با مسائل 
منطقه ای را محور دیگر برنامه های سفر خود به 
ترکیه عنوان کرد و گفت: یکی از موضوعات مهم 
منطقه ای که همه مسلمانان و انسان های بیدار 
جهان را نگران کرده، موضوع فلسطین است که  
موضع مشترک ما و ترکیه نیز حمایت از مقاومت 

مردم مظلوم و مقتدر فلسطین است.
وی با تاکید بر این کــه »فعالیت ها و تلاش هایی 
برای توقف بمباران ها در غزه انجام شده است«، 
گفت: به دلیل حمایت آمریکایی ها و غربی ها از 
رژیم صهیونیستی، همچنان شاهد کشتار زنان و 
کودکان فلسطینی هستیم اما یقین داریم که در 
این عرصه پیروزی متعلق به فلسطین و نابودی 

برای رژیم صهیونیستی خواهد بود.
وی تصریح کرد: از جمله مسائل مهمی که در سفر 
به ترکیه باید مورد توجه قرار بگیرد، موضوع قطع 
شــریان های حیاتی رژیم صهیونیستی است که 
می تواند در جهت توقف جنایات این رژیم علیه 

مردم فلسطین موثر باشد.

رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و 
دارایی بر لزوم رعایت حقوق و دستمزد منطقه ای برای 
کارگران تاکید کرد. سید امیر سیاح رئیس مرکز بهبود 
کســب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی در برنامه 
»رادیو اقتصاد«، گفت: توافقی شدن و منطقه ای شدن 
یک امر مجزا اســت. در خصوص دستمزد منطقه ای 
اصرار و دلیل و هدف ما این است که حکم قانون اجرا 
شود. وی افزود: مساله دوم اینکه منطقی نیست کارگری 
که در کلان شهرها و با آن هزینه مسکن زندگی می کند 
با کارگری که در یک شهر کوچک زندگی می کند یک 
مقدار دستمزد بگیرد. کارگری که در تهران و اصفهان 
زندگی می کند از منظر مسکن مشکلات خیلی بیشتری 
دارد و نباید با کســی که در یک شهر کوچک زندگی 

می کند یک اندازه حقوق بگیرند.
رئیس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و 
دارایی یادآور شد: زیر ساخت سازی این حوزه ایجاد 
شدنی اســت و اگر دیگران با اصل این مساله مخالف 
هســتند که دولت را شــرمنده کارگران کرده است 
می توانند بهانه بیاورند که زیرساخت و شرایط نیست و 
بهانه های زیادی می شود آورد که به این وضع موجود 

دست نزنیم. در قانون کار این بحث آمده است ولی هنوز 
دولت ها نتوانستند این امر را اجرا کنند اما نباید وضع 
موجود را که تولید و کارآفرینی را سرکوب می کند را 
ادامه دهیم. در بخش دســتمزد منطقه ای فرایند به 
درستی انجام نمی شود. وی اظهار کرد: درست شدن 
اوضاع کشور با چوب جادویی میسر نمی شود و باید 
فرآیندها تک به تک اصلاح شــود. باید کاری کنیم 
که کارآفرین ها فعالیت بهتری داشته باشند و دست 
بازتری برای حمایت داشته باشند. در زمینه دستمزد 
منطقه ای نگاه ما بیشــتر نگاه عادلانه است. درست 
نیست که کارگری که می تواند مسکن یک میلیونی 
اجاره کند با کارگری که در تهران هشت میلیون هزینه 

مسکن می دهد به یک اندازه حقوق بگیرند.
وی گفت: باید مطالعه مفصل و مستقیم و دقیقی در 
این حوزه انجام دهیم و دستمزد تهرانی باید بیشتر از 
روستایی باشــد. وضع موجود وضع ایده آلی نیست. 
تولید و سرمایه گذاری اشــتغال زا و اداره واحدهای 
اشتغال زا دشوار است. در این وضعیت قدرت چانه زنی 
کارگران نیز محدود است. زیرا کارفرما نیاز زیادی به 
کارگر ندارد و تولید زیاد برای او صرفه اقتصادی ندارد.

سرپرست شرکت عمران شهر های جدید گفت: در 
خدمات روبنایی و زیربنایی نواقص زیادی داریم که 
باید رفع شوند. سعید غفوری طی حکمی از سوی 
وزیر راه وشهرسازی به سرپرستی شرکت عمران 
شهرهای جدید منصوب و جلســه معارفه وی با 
حضور اعضای هیئت مدیره، معاونین و مدیران کل 
شرکت مادر برگزار شد. غفوری در این جلسه ضمن 
تقدیر از اعتماد وزیر راه و شهرســازی در اعطای 
این مسئولیت به خود از زحمات علیرضا جعفری 
مدیرعامل پیشــین قدردانی کرده و گفت:  آقای 
جعفری انرژی و وقت بسیاری در پیشبرد اهداف 
شهرهای جدید در دو سال گذشته صرف کردند که 
امید داریم با تداوم برنامه های خوب و دقیق ایشان 
و برنامه های ابلاغی از ســوی مقــام عالی وزارت 

مأموریت خود را پیش ببریم.
وی در ادامه با تأکید براینکه باید مسکن را به عنوان 
مهمترین وظیفه موجود با برخورداری از تمامی 
خدمات زیرساختی و روبنایی تعریف و اجرا کنیم 

گفت: در حال حاضر در خدمات روبنایی و زیربنایی 
نواقص زیادی داریم که باید رفع و جبران کنیم.

غفوری در ادامه ســخنان خود تعیین تکلیف ۴2 
هزار مســکن مهر باقیمانده در شهرهای جدید، 
تأمین زمین برای متقاضیان نهضت ملی مسکن، 
تعیین تکلیف افرادی که بــا وجود پرداخت پول 
هنوز تأمین زمین نشدند، تأمین خدمات روبنایی 
و زیربنایی، اصلاح ساختار سازمانی شرکت مادر، 
استقرار ســامانه های اطلاعاتی دقیق و کارامد، 
گســترش ســاخت واحدهای ویلایی تک و دو 
واحدی، ساماندهی 27 نقطه ساحلی و شهرهای 
جدید نسل نو دریاپایه را به عنوان ۹ محور اصلی 
فعالیت های خود در مدیریت شهرهای جدید اعلام 
کرد و گفت: قطعا تــلاش داریم با ترویج فرهنگ 
آموزش از نیروهای متعهد، شایســته و کارآمد به 
عنوان سرمایه های اصلی شــرکت بهره برده و با 
ارتقای سطح ســواد، دانش و مهارت کارکنان به 

تحقق اهداف شرکت کمک کنیم.

رئیس جمهور، ترکیه را شــریک تجاری و اقتصــادی مهم جمهوری 
اسلامی دانست و گفت: هدف گذاری ما ارتقای سطح روابط تجاری و 
اقتصادی با ترکیه به میزان ۳۰ میلیارد دلار است که این هدف با توجه 

به ظرفیت های موجود دو کشور قابل دستیابی است.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی پیش از عزیمت به ترکیه با بیان 
این که »این سفر به دعوت آقای »رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور 
محترم ترکیه صورت می گیرد«، گفت: در این سفر هیئت عالی مشترک 
ایران و ترکیه جهت مذاکرات در خصــوص روابط دوجانبه به ویژه در 

حوزه مسائل اقتصادی و تجاری تشکیل خواهد شد.
وی ترکیه را شریک تجاری و اقتصادی مهم جمهوری اسلامی دانست 
و گفت: هدف گذاری ما ارتقای سطح روابط تجاری و اقتصادی با ترکیه 

به میزان ۳۰ میلیارد دلار اســت که این هدف با توجه به ظرفیت های 
موجود دو کشور قابل دستیابی اســت. وی گفت: اسناد مهمی در این 
سفر به امضا خواهد رسید که نشان از اراده دو کشور برای توسعه روابط 

تجاری و اقتصادی است.
رئیس جمهور، مذاکره در ارتباط با مســائل منطقه ای را محور دیگر 
برنامه های ســفر خود به ترکیه عنوان کرد و گفت: یکی از موضوعات 
مهم منطقه ای که همه مسلمانان و انســان های بیدار جهان را نگران 
کرده، موضوع فلسطین است که  موضع مشترک ما و ترکیه نیز حمایت 

از مقاومت مردم مظلوم و مقتدر فلسطین است.
وی با تاکید بر این که »فعالیت ها و تلاش هایی برای توقف بمباران ها 
در غزه انجام شده است«، گفت: به دلیل حمایت آمریکایی ها و غربی ها 

از رژیم صهیونیستی، همچنان شاهد کشتار زنان و کودکان فلسطینی 
هستیم اما یقین داریم که در این عرصه پیروزی متعلق به فلسطین و 
نابودی برای رژیم صهیونیستی خواهد بود. وی تصریح کرد: از جمله 
مسائل مهمی که در سفر به ترکیه باید مورد توجه قرار بگیرد، موضوع 
قطع شریان های حیاتی رژیم صهیونیستی است که می تواند در جهت 

توقف جنایات این رژیم علیه مردم فلسطین موثر باشد.
رئیسی با بیان اینکه توســعه روابط جمهوری اســلامی و ترکیه در 
راستای سیاست همسایگی و ارتباط با کشورهای اسلامی، به عضویت 
ایران و ترکیه در سازمان های منطقه ای و بین المللی همچون »اکو« 
و »شانگهای«، اشــاره کرد و افزود: امیدواریم این سفر موجب توسعه 

همکاری های دوجانبه، منطقه ای و فرامنطقه ای دو کشور شود.

صادرات ۱۰ میلیارد دلاری به عراق

کارگران شهرهای بزرگ باید بیشتر حقوق بگیرندروابط تجاری ایران و ترکیه به ٣۰ میلیارد دلار می رسد

ساماندهی ۲۷ نقطه ساحلی برای ساخت شهرک

روابط تجاری ایران و ترکیه به ٣۰ میلیارد دلار می رسد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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اکبر پازوکی، رئیــس اتحادیه فروشــندگان لوازم 
خانگی تهران می گوید: در حالــی بازار درگیر رکود 
۹۰درصدی است که سراهای کالا با اعتبارات بانکی، 
محصولات قسطی با قیمت های بالا می فروشند لذا 
اگر اعتباراتی هســت باید صرف تولید شود. رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران وضعیت بازار 
را بدتر از گذشته می داند و می گوید: هر چقدر به پایان 
سال نزدیکتر می شویم بر خلاف آنچه انتظار داشتیم 
بازار رونق بگیرد متاســفانه می بینیم که رکود بازار 
بیشتر شده و مساله اصلی هم نداشتن قدرت خرید 
است. یعنی به دلیل اینکه مردم قدرت خرید ندارند لذا 

مجبور هستند کالای قسطی خریداری کنند.
پازوکی افــزود: در حالی خریــداران به دنبال خرید 
قسطی کالا هستند که ما کالاهای مورد نظر را نقدا 
خریداری می کنیم و باید نقد هم بفروشیم، بنابراین 
قدرت خرید و فروش ما فروشندگان هم پایین آمده 
است. بر همین اســاس فعلا منتظر هستیم ببینیم 
آخرسال شرایط چگونه پیش می رود تا شاید در پایان 

سال در نقدی فروشی بازار داشته باشیم.
گفتنی است اوج بازار لوازم خانگی کشور، از ابتدای 
برج ۱۱ که جامعه کارمندان حقوق و عیدی و مزایای 
سالانه خود را دریافت می کنند شــروع می شود و 

معمولا تا اواسط اسفند هم ادامه دارد.
وی همچنین در خصوص میزان گردش مالی صنعت 
می گوید: با افزایش قیمــت کالا، مواد اولیه و قیمت 
کالای تمام شده نمی توان گفت دقیقا گردش مالی 
این صنعت چقدر است فقط می توان گفت رکود بازار 
بیشتر از قبل شده است. به طوری که اگر سال گذشته 
۷۰ درصد رکود داشــتیم امســال ۹۰ درصد رکود 
داریم! آن هم غالبا به دلیل کاهش قدرت خرید مردم 
و دخالت برخی فروشــگاه ها و سراها که در قسطی 
فروشی با ارقام بسیار بالا به مردم کالا می فروشند و 

عملا ما فروشگاه داران این قدرت را نداریم.
وی افزود: نکته جالب توجه اینکه این دست از فروشگاه 
ها غالبا از اعتبارات بانک ها استفاده می کنند در حالی 
که حرف ما این است که اگر بانک ها پول دارند این پول 
را در تولید کالا ببرند و یا در خرید مواد اولیه و کمک به 
مواد اولیه صرف کنند. در نتیجه اگر این اعتبار سنجی 
انجام شود ما هم می توانیم با اعتباری که داریم با توجه 
به اعتبار هر شخص ۵ ماه تا ۷ ماهه خریداری کنیم و 
بر مبنای آن هم کالا بفروشیم و یک ریال هم روی آن 

نکشیم چون ما بیشتر رقابتی کالا را می فروشیم. بر 
اســاس این گزارش یکی از اصلی ترین دغدغه های 
صنف لوازم خانگی در واقع کالاهایی است که به صورت 
قاچاق وارد کشور می شود آن هم در شرایطی که این 
کالاها اصولا مشمول هیچگونه خدمات پس از فروشی 
نمی شــود. رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
تهران در این خصوص نیز می گویــد: هر کالایی که 
شناسه کالا و کد رهگیری روی آن درج نشده نباشد 
و یا در »سامانه جامع گارانتی« ثبت نشده باشد کالای 
قاچاق محسوب می شود و قائدتا این کالاها خدمات 
پس از فروش هم نمی گیرند. بر اساس این گزارش از 
دیگر مسائل پیرامون صنعت لوازم خانگی ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی خارج بــا هدف حمایت از تولید 
داخل است. این امر موافقان و مخالفان بسیاری را دارد. 
با این وجود پازوکی معتقد است وارد کردن کالاهایی 
که در کشور تولید نمی شود )مانند اسپرسوساز( مانع 
ندارد. وی می گوید: دولت می تواند تجاری که قبلا کار 
واردات انجام می دادند را دعوت کند و در خواست کند 
این کالا را به شرط ورود ماشین آلات روز دنیا، به شرط 
تولید در داخل کشور که کارگر ایرانی مشغول کار بشود، 
و همچنین به شرط صادرات بعد از یک مدت، وارد کند.
اگرچه ممنوعیــت واردات لــوازم خانگی مخالفان 
بسیاری دارد آن هم به این دلیل که مخالفان معتقدند 
با ممنوعیت واردات و از بین رفتــن فضای رقابتی، 
کیفیت کالاهای ایرانی کاهش یافته است. با این وجود 
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی می گوید: 
کیفیت کالای تولیدی در کشور بالا است و در ۵ ال 
گذشته که واردات کالا نبوده افزایش تولید داشته ایم 
و از آن طرف صادرات هم چندان افزایش نداشته است. 
بنابراین کالاهای تولیدی توسط خردیداران داخلی 
استفاده شده اســت. پازوکی همچنین در خصوص 
گلایه هایی که خریداران نســبت به خدمات پس از 
فروش کالاهای داخلی دارند نیز می گوید: استاندارد 
ما در حال به روز شدن اســت؛ در واقع یک تغییر و 
تحولی در بحث خدمات شده که به لطف آن الان تولید 
کنندگانی هستند که کالاهای خود را می فروشند 
و حتی تعویض یک تا ســه مــاه روی کالاهای خود 
گذاشــته اند. بنابراین حرف ما این است که خدمات 
پس از فروش لوازم خانگی ایران در حال اســتاندارد 
شدن است و استاندارد اش هم به روز رسانی شد در 

حالی که قبلا به روز رسانی نبود.

مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
گفت: در حال حاضر ۳۳۹ شهر کشور دارای تنش 
آبی هستند که این تعداد نسبت به سال گذشته 

افزایش داشته است
هاشم امینی، مدیرعامل شرکت مهندسی آب و 
فاضلاب کشور در حاشیه نوزدهمین دوره نمایشگاه 
صنعت آب و فاضلاب، در نشســتی خبری اظهار 
داشت: در چهارمین سال خشــک پیاپی به سر 
می بریم و 26 استان کشور با بارش های زیرنرمال 

مواجه هستند.
وی افزود: 4 اســتان بارش های نرمال و تنها یک 
استان بارش های فرانرمال در سال آبی جاری داشته 
است، در این استان ها نیز بارش های نقطه ای موجب 
افزایش آمار بارش ها شــده اســت. امینی با بیان 
اینکه »۱۹84 پروژه برای شــهرهای دارای تنش 
آبی تعریف شده که پیشرف فیزیکی ۵۰درصدی 
دارند«، گفت: تلاش می شود با اجرای این پروژه ها، 

تنش آبی به حداقل ممکن برسد.
وی ادامه داد: در حال حاضر ۳۳۹ شــهر کشــور 
دارای تنش آبی هســتند که این تعداد نسبت به 
سال گذشــته افزایش داشته است؛ همچنین ۱6 
استان کشور و 28 شهر در شرایط خاص تأمین آب 
قرار دارند که برای مدیریت تأمین آب در تمامی 
این مناطق، برنامه ریزی شــده است و پروژه های 

فعالی دارند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
با اشاره به فرارســیدن چهل و پنجمین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی، از تخصیص 
266۰۰ میلیــارد ریال برای اجــرای پروژه های 
آبرسانی شهری خبر داد و گفت: تامین آب شرب 
بهداشتی پایدار در قالب ۹۳ پروژه در سطح کشور 
از طریق حفر و تجهیز ۳۱۹ حلقه چاه به ظرفیت 
64۱6 لیتر در ثانیه و اجرای ۵48 کیلومتر خطوط 

انتقال و جمع آوری چاه ها صورت پذیرفت. 
وی همچنین درخصوص اقدامات انجام شده در 
حوزه فاضلاب شهری و روســتایی برای ایام دهه 
فجر امسال نیز گفت: جمع آوری و تصفیه و دفع 
بهداشتی فاضلاب در قالب 64 پروژه صورت گرفت 
که عملیات ان شــامل اجرای 4۷ کیلومتر خط 
انتقال، لوله گذاری شبکه جمع آوری به طول ۵۷۳ 

کیلومتر می باشد. 
امینی تعداد روســتاهایی را که در ایام دهه فجر 
امسال به آب پایدار دسترســی پیدا می کنند را 
نیز 84۳ روســتا عنوان کرد و گفت: هم در حوزه 
منابع آب سطحی و هم منابع آب زیرزمینی دچار 
چالش هســتیم و همین امر ضــروت بکارگیری 
از انواع تجهیزات و تاسیســات برای مدیریت آب 
را دوچندان مــی کند. وی مدیریــت آب را جزو 
مهمترین خدمات کشــور به مردم قلمداد کرد و 
افزود: از مردم نیز درخواست داریم مدیریت مصرف 
را مدنظر قرار داده تا بتوانیم کمترین میزان تنش 

آبی را در سال ۱4۰۳ داشته باشیم. امینی با بیان 
اینکه از مهر ماه سال جاری کلیه شهرهای کشور 
مورد رصد قرار گرفته و میزان ناترازی و تنش های 
موجود مورد بررسی قرار گرفته، اظهار داشت: همه 
پروژه های اضطراری و رفع تنش برای تابســتان 
سال آینده شناسایی شــده و در حال آماده شدن 
 برای گذر از تابســتان ۱4۰۳ بــا کمترین میزان 

تنش آبی هستیم. 
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور از 
مشترکین نیز خواست تا با تغییر نگرش در مصرف 
آب یاری رسان صنعت آب باشند. امینی در ادامه 
خاطر نشان کرد: امروز بیش از ۹۹ درصد در حوزه 
شــهری و 8۷ درصد در حوزه روستایی آب شرب 
پایدار تامین شده و در بخش فاضلاب نیز با توجه 
به اینکه ۳ دهه از آغــاز این صنعت می گذرد، ۵4 
درصد جمعیت کشور تحت پوشش شبکه فاضلاب 
قرار گرفته اند که این میزان در 266 تصفیه خانه در 

گردش است.
وی افزود: در حال حاضر حدود ۱۰۵ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان پروژه در دولت ســیزدهم در قالب 
پروژه های آبرسانی در حال اجرا داریم. در بخش 
فاضلاب نیز ۷۱ پروژه در دولت ســیزدهم برنامه 
ریزی شــد که 2۷ پروژه از آن تاکنون اجرایی و یا 
به اتمام رسیده است. مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور همچنین گفت: در حوزه آب 
شیرین کن ۳.2 جمعیت کشور به عنوان جامعه 
هدف مورد توجه قرار گرفت که تاکنون ۱.4 از آن 

در قالب ۱۰۵ پروژه به مرحله اجرا رسیده است.
امینی در بخش دیگری از اظهــارات خود با بیان 
اینکه ۳64۰ روستا تاکنون آبرسانی شده، به پروژه 
های در دست اجرا در حوزه جهاد آبرسانی پرداخت 
و گفت: تا پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم 
با یک عقب افتادگی تاریخی در حوزه آب شهر و 
روستاها مواجه بودیم که طول بیش از 2 سال و نیم 
گذشته 8۷ درصد آبرسانی روستایی صورت گرفته 
و بنا داریم تا پایان طرح جهاد آبرسانی این رقم را به 

۹2 درصد برسانیم.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
در بخش پایانی اظهارات خود به ضرورت برگزاری 
نمایشــگاه صنعت آب و فاضلاب اشــاره کرد و 
گفت:این نمایشگاه یک فرصت مناسب در عرصه 
ملی برای عرضه توانمندی ها به صورت بی واسطه 
است و علاقه مندان و فعالان صنعت آب می توانند 
با آخرین دستاوردها و تولیدات صنعت آب آشنا 
شــوند. امینی با بیان اینکه ۱2۵ شرکت آخرین 
دستاوردها را در این نمایشگاه عرضه کردند گفت: 
در صنعت آب لازم است ســمت و سویی را طی 
کنیم که بیشترین بهره وری از منابع آب سطحی و 
زیرزمینی را داشته باشیم و از طرفی نیز به ضرورت 
استفاده از پساب فاضلاب و بهره گیری از ظرفیت 

شرکت های دانش بنیان توجه ویژه کنیم.

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
کاهش قیمت مسکن در یک ماه گذشته و افزایش تولید مسکن در 
کشور، گفت: سرعت ساخت مسکن در راستای قانون جهش تولید 
به مرور زمان در حال افزایش است. "محمد نقدعلی" افزود: البته ما 
تجربه ساخت مسکن مهر را داریم که وقتی عرضه انبوه شد بر بازار 
تاثیر گذاشت. وی بیان داشــت: فراوانی عرضه و عدم احتکار بر بازار 

مسکن تاثیر می گذارد.
نماینده خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی با اشاره به عملکرد 
وزارت راه و شهرسازی در خصوص طرح نهضت ملی مسکن گفت: 
با وجود اقدامات وزیر راه و شهرســازی طی این مدت و تاکید ماده 
۱۰ قانون جهش تولید مسکن مبنی بر واگذاری اراضی مازاد نظامی 

و آموزشی برای تولید مســکن، با عدم همکاری سایر وزارتخانه ها و 
استانداری ها مواجه هستیم.

وی با بیان اینکه ما از وزیر راه و شهرسازی درخواست داریم که رئیس 
جمهوری را در جریان چنین موضوعاتی قرار دهند تا دستگاه های 
اجرایی دیگر امکان ایجاد وقفه در روند اجرای نهضت ملی مسکن را 
نداشته باشــند، تصریح کرد: وزیر راه و شهرسازی به پشتوانه قانون 
مجلس شورای اسلامی و وعده مهم دولت سیزدهم در هیات دولت 
باید یقه چاک دهد؛ اگر این وعده محقق نشــود برای دولت امتیاز 

منفی در بر خواهد داشت.
نقدعلی گفت: عملکرد ایــن وزارتخانه در زمینه های راهســازی، 
راهداری و ابنیه فنی در حوزه انتخابیه خمینی شــهر مطلوب، قابل 

قبول و تحسین برانگیز اســت. وی ادامه داد: پل "حسین آباد" که 
بیش از یک دهه از شروع ساخت آن گذشته بود، در این دوره تکمیل 
شد و طی 2۰ روز آینده به بهره برداری می رسد. همچنین پل های 
"اصغرآباد" و "برق و الکترونیک" نیز از پیشــرفت خوبی برخوردار 

است.
این نماینده مجلس در ادامه به پادگان 22۰ هکتاری "شهید موذنی"، 
پادگان 4۵ هکتاری امام حسین )ع( و اراضی 2هزار و ۳۰۰ هکتاری 
دانشگاه صنعتی که 8۰ درصد آن بایر و آزاد است، اشاره کرد و گفت: 
به تازگی نامه ای در زمینه اراضی نظامی پادگان شهید موذنی از سوی 
رئیس جمهوری برای ارســال به رهبر معظم انقلاب و اخذ موافقت 

ایشان تنظیم شده است که نسبت به آن امیدوار هستیم.

مدیرعامل صنــدوق پنبه گفت: بار ها اعلام کرده ایم که پتانســیل 
تولید ۵۰۰ هزارتن پنبه در کشــور به شــرط حمایت وجود دارد، 
درحالیکه حداکثر نیاز صنعت نساجی ۱۵۰ تا 2۰۰ هزارتن است. 
محمد حسین کاویانی با بیان اینکه ۹۰ تا ۹۵ درصد برداشت پنبه 
در مزارع به اتمام رسیده اســت، گفت: برآورد ها حاکی از آن است 
که طی چند روز آینده برداشــت پنبه به اتمام می رسد. اما بدلیل 
خشکسالی و کاهش سطح زیرکشت، عملکرد تولید در مزارع نسبت 
به سال قبل کمتر اســت که تا پایان فصل برداشت نمی توان آمار 

دقیقی را اعلام کرد.
به گفته او، واردات پنبه بدون برنامه به تولید داخل آســیب می زند 
که متاســفانه وزارت جهاد و وزارت صمت هیچ نظارتی در ارتباط 
با واردات پنبــه ندارند. کاویانی با بیان اینکــه مخالف واردات پنبه 
نیســتیم، افزود:خرید و مصرف پنبه داخل باید در اولویت باشد به 
طوریکه در فصل برداشت پنبه داخلی، واردات همانند محصول برنج 

ممنوع شود تا کشاورزان دچار آسیب نشوند.
مدیرعامل صندوق پنبه درباره آخرین وضعیت واردات پنبه گفت: 
بنابر آمار ۹ ماهه گمرک ۷8 هزارتن پنبه با ارز نیما وارد شده که در 
برابر ۵۹ هزارتن واردات کل سال گذشته رقم بالایی است، درحالیکه 

خرید پنبه داخل از 44 هزارتن به 2۳ هزارتن از سوی صنایع رسیده 
که این امر منجر به دلسردی کشاورزان شده است.

او ادامه داد: با توجه به کاهش میزان خریــد پنبه داخل و افزایش 
واردات پیش بینی می شــود که ســال آینده ســطح زیرکشــت 
پنبه مجدد کاهش یابد که براین اســاس  برنامه ۱۰ ســاله وزارت 
 جهاد بــرای خودکفایی پنبه که از ســال ۹4 آغاز شــده، محقق

 نخواهد شد.
کاویانی با بیان اینکه خودکفایی پنبه با حمایت از کشاورزان محقق 
می شود، افزود: بار ها اعلام کرده ایم که پتانسیل تولید ۵۰۰ هزارتن 
پنبه در کشور وجود دارد، درحالیکه نیاز سالانه صنعت نساجی ۱۵۰ 
تا 2۰۰ هزارتن است که بدلیل عدم برنامه واردات و حمایت از تولید 

داخل امکان تامین وجود ندارد.
این مقام مســئول از افزایش واردات نخ نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته خبر داد و گفت: صنعت نســاجی مدعی است که به سبب 
افزایش واردات و ماندن نــخ در انبارها، امــکان خرید محصول از 
کشاورزان وجود  ندارد، لذا امیدواریم هرچه سریع تر کارگروه نظارت 
واردات محصولات کشاورزی تشکیل شود تا نظارت دقیقی بر واردات 

محصولات بویژه پنبه داشته باشند.

او در ادامه افزود: علی رغم آنکه وزارت جهاد کشاورزی اعلام می کند 
که پنبه جزء ۵ محصول اساسی و استراتژیک است، از این رو انتظار 
می رود که حمایت هایی از ســوی دولت انجام شود چراکه تاکنون 
بی توجهی به زراعت پنبه و عــدم حمایت های لازم از این محصول 

موجب شده تا برنامه وزارت جهاد محقق نشود.
کاویانی گفــت: مســئولان وزارت جهاد در راســتای خودکفایی 
زراعت پنبه اذعان می کنند که وام 4 درصد برای واردات ماشــین 
آلات پنبه دادند، حــال تقاضا داریم که آمــاری از میزان پرداخت 
وام و واردات ماشــین آلات کشــاورزی را بدهند چراکه در شرایط 
کنونی به سبب عدم صرفه اقتصادی زراعت پنبه در مقایسه با دیگر 
 محصولات موجب شــده تا کشاورزان رغبتی به ســرمایه گذاری 

نداشته باشند.
مدیرعامل صندوق پنبه درباره تاثیر واردات پوشاک بر خودکفایی 
زراعت پنبه گفت: زمانیکه واردات پوشــاک بدون حساب و کتاب 
توسط مرزنشینان، بصورت چمدانی و پیله وری انجام می شود، این 
امر منجر به آسیب تولید پوشاک می شــود و در ادامه تولید پارچه، 
بافندگی، ریسندگی و درنهایت کشاورزان تولید داخل دچار آسیب 

می شوند.

مدیرعامل شــرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی گفت: هیچ 
گزارشــی مبنی بر نبود ســوخت در شهر های کشــور ارائه نشده 
اســت. جعفر سالاری نســب مدیرعامل شــرکت پخش و پالایش 
فرآورده های نفتی کشــور گفت: طبق بررســی های صورت گرفته  
 در کشــور به طور معمــول ۱2۰ لیتر مصرف بنزیــن ظرف مدت

 دو ماه داشته ایم.
به گفته او، ایرادی نداشــت که طرح تخصیص بنزین ســهمیه آزاد 
کارت های ســوخت به دوران کرونا برگردد و مــردم 6 ماه ذخیره 
کننــد و در حال حاضر ســهمیه ســوخت آزاد ۳هــزار تومانی از 
۱۵۰ لیتر به ۱۰۰ لیتر کاهش یافته و ۵۰ لیتــر مابقی را مردم می 
توانند از کارت ســوخت جایگاه هــا با همان نرخ  اســتفاده کنند. 
او گفــت: این تصمیــم در ســطح کلان و طبق کارشناســی های 
 کلان گرفته شــده و مردم باید این موضوع را در ســطح مدیریت 

کلان ببینند. 

وی اظهار کرد: در تمامی ســطح کشــور کارت ســوخت در دست 
مردم اســت و تنهــا در برخی از مناطق سیســتان وبلوچســتان 
مشــکلاتی وجــود داشــت کــه  در حال برطرف شــدن اســت 
و هیچ جای کشــور گزارشــی مبنی بر نبود ســوخت ارائه نشده 
 اســت و بــه انــدازه کافــی کارت در جایــگاه هــای ســوخت 

وجود دارد.
در ادامه رضا نواز ســخنگوی جایگاه داران سوخت گفت: در برخی 
از استان ها  به دلیل مســافت و پهناور بودن  مردم بیشتر از کارت 
آزاد جایگاه سوخت ها اســتفاده می کنند که ممکن است در طول 
روز سهمیه کارت ســوخت جایگاه ها به اتمام برسد اما مردم بدانند 
که  کارت ســوخت جایگاه ها بعد از ساعت ۱2 شــب مجدد شارژ 
می شــود و نگرانی در این خصوص وجود ندارد. او گفت: ســهیمه 
کارت ســوخت جایگاه داران 8 هزار لیتر اســت که هر شب  شارژ 
می شــود و این ســهمیه ممکن اســت به فراخور میزان فروش، 

 در داخل کلان شــهر بــودن، بین جــاده ای بودن کاهــش و یا...
 افزایش یابد.

نواز افزود: برخی از جایگاه های سوخت ممکن است کارت سوخت 
نداشــته باشــند و یا برخی از جایگاه ها به ازای هر سکو یک کارت 
سوخت به آن ها ارائه دهیم. وی در خصوص سهمیه کارت سوخت 
تاکســی های اینترنتی هم گفت: طبق قانون باید  به تاکسی های 
اینترنتی اعتبار یارانه ای پرداخت کنند که مدتی اســت پرداخت 

نمی شود.
او گفت: کاهش و یا افزایش سهمیه تاکسی و تاکسی های اینترنتی  
بر عهده وزارت کشور است  که باید در این زمینه تصمیم گیری کنند. 
سخنگوی جایگاه داران ســوخت بیان کرد: مصرف بنزین سوپر در 
کشور شدت کاهش یافته است و با توجه به آنکه تولید به این سمت 
نرفته و نگاهی به بنزین  ســوپر وجود ندارند و میزان مصرف هم به 

شدت که در برخی از مقاطع تا 8۰ درصد کاهش یافته است.

صنــدوق  مدیرعامــل 
کارآفرینی امیــد گفت: از 
ابتــدای دولت ســیزدهم 
تا کنون بیــش از ۱۱هزار 
میلیارد تومان تسهیلات در 
جهت حمایت از کسب و کارهای خرد و کوچک از 
سوی این صندوق پرداخت شده است. به گزارش 
تسنیم، کســب  و کارهای خرد و کوچک، نماینده 
۷۰ تا ۹۵ درصد کسب  و کارها و بیش از ۵۰ درصد 
اشتغال در سراسر جهان هســتند. جهان تا سال 
2۰۳۰ به 6۰۰ میلیون شــغل نیاز خواهد داشت و 
همین امر، اهمیت و توجه به کسب  و کارهای خرد 

و کوچک را برای دولت ها دوچندان کرده است.
کسب و کارهای کوچک و متوسط )SME( بخش 
جدایی ناپذیری ازهر اقتصاد هســتند. آن ها نقش 
مهمی در ایجاد اشــتغال، نوآوری و رشد اقتصادی 

ایفا می کنند. در سراســر جهــان،SME ها بیش 
از نیمی از مشــاغل خصوصی را تشکیل می دهند 
 و حدود دو ســوم اشــتغال را در بخش خصوصی

 ایجاد می کنند.
در ایران نیز SME ها نقش مهمی در اقتصاد ایفا می 
کنند. طبق آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت، در 
حال حاضر بیش از ۹۰ درصد از واحدهای اقتصادی 
فعال در ایران جزء SME ها هستند و این واحدها 
بیش از ۷۰ درصد از اشتغال کشور را ایجاد کرده اند.

هــادی آقابابایی، مدیرعامل صنــدوق کارآفرینی 
امید با تأکید برهمت صندوق بر پرداخت تسهیلات 
اشتغالی گفت: در راســتای تاکید رییس جمهور 
بر ایجاد اشــتغال از ابتــدای دولت ســیزدهم تا 
کنون بیش از ۱۱ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
در جهت حمایت از کســب وکارها پرداخت شده 
اســت. وی افزود: سال گذشــته ۱۰۰هزار شغل و 
در ســال جاری بیش از 48هزار شــغل به واسطه 
تسهیلات این صندوق ایجاد شــده است. در سال 

۱4۰۱بیش از ۳۳ درصد تســهیلاتی که صندوق 
 کارآفرینی امیــد پرداخت کــرده، مختص بانوان 

بوده است.
بابایی تاکید کــرد: تفاهمنامه  همــکاری معاونت 
امور بانوان و خانواده ریاســت جمهوری با صندوق 
کارآفرینی امید امروز با معاونت امور بانوان و خانواده 
ریاست جمهوری به امضا می رسد، مسیر حمایت از 
کسب و کارها و اشتغال حوزه بانوان، خصوصاً بانوان 
و زنان سرپرست خانوار را تسهیل می کند. بر اساس 
این تفاهمنامه در این روز مبارک قدم کوچکی را در 

حمایت از حوزه اشتغال بانوان برداریم.
وی تاکید کــرد: صندوق کارآفرینــی امید حامی 
کسب وکارهای خرد و کوچک است و نگاه ویژه ای به 
حوزه بانوان دارد. اکنون در یکی از روستاهای مرزی 
ایران و پاکستان توســط این صندوق کارآفرینی 
انجام شده است. در این روستا پرورش زنبور عسل 
صورت می گیرد که شاید از چشم خیلی ها دور باشد؛ 

اما صندوق کارآفرینی این کار را انجام داده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

11 هزار میلیارد تومان تسهیلات به کسب وکارهای خرد پرداخت شد

رشد پرداخت تسهیلات به مشاغل خرد
۴۸هزار شغل در کسب و کارهای کوچک ایجاد شد

سرعت ساخت مسکن در حال افزایش است۳۳۹شهرایراندرتنشآبیبهسرمیبرند

پتانسیل تولید ۵۰۰ هزارتن پنبه

مصرف بنزین سوپر کاهش یافته است

رکود۹۰درصدیبازارلوازمخانگی مشوق های سرمایه گذاری در تولید 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

اصلاح قانون حمایت از کار، تشــویق برای صادرات 
کالاهای مرغوب، تشــویق کارفرمایــان به جذب 
نیروهای جدید، ارتقای کیفیــت کالاهای داخلی، 
بازاریابی بــرای بخش تولید، فعــال کردن بخش 
دیپلماســی اقتصادی و اخذ مالیــات از واحدهای 
خدماتی بخشــی از عوامل مهم حمایت از تولید و 
اشتغالزایی در کشور است. همچنین ممانعت از ورود 
کالاهای خارجی بی کیفیــت و همچنین افزایش 
تعرفه کالاهای وارداتی مجوز دار که مشــابه آن در 
کشور وجود دارد، نقش بسزایی در حمایت از تولید 
واشتغال دارد. از سوی دیگر مادامی که بخش حقیقی 
و مولد تقویت شود، انگیزه های سرمایه گذاری افزایش 
پیدا می کند و نقدینگی به ســمت بخش تولیدی 
هدایت خواهد شــد. همچنین با این روند اقدامات 
مکمل نیز بسیار حائز اهمیت است. باید تلاش این 
باشد که بخش غیرمولد  کمرنگ شود و خوشه های 
صنعتی مولد کشاورزی، صنعتی، خدماتی و معدنی 

با محوریت روستایی توسعه پیدا کنند. 
با ایجاد اشتغال عملا معضل بیکاری حل شده و به 
دنبال آن درآمد حاصل شده و بسیاری از مشکلات به 
دنبال آن حل می شود. صرف نظر از در هم تنیدگی 
متغیرهای اقتصادی، پاییــن آوردن نرخ تورم در 
اولویت بعــدی قرار دارد که نیازمنــد اصلاح نظام 
پولی و مالی اســت. برای تحقق این امر ما نیازمند 
انعقاد قراردادهای پولی و مالی دو جانبه هستیم و 
باید پول ملی خود را در بازارهای جهانی رایج کرده 
و از زیر سلطه دلار خارج شویم. بایستی سنگ بنای 
الگوی توسعه توأمان کشاورزی، روستایی، معدنی و 
صنعتی با محوریت روستا ها در اطراف شهر ها برای 
جذب جمعیت حاشیه نشین شهر ها در دستور کار 
قرار دولت بعدی قرار بگیرد. تا به طور همزمان با یک 
تیر صد نشان بزنیم و دستاورد های قابل توجهی برای 
اقتصاد کشور داشته باشــیم. تحقق این امر خطیر 
مستلزم اعتقاد به اقتصاد اسلامی، اقتصاد مقاومتی، 
توانایی داخلی و اتکا به جوانــان و اهلیت مبارزه با 
فساد، رانت خواری، مخالفت با قاچاق و واردات بی 
رویه، توجه به محرومین و مستضعفین و روستائیان 
و کشاورزان زحمتکش، اعتقاد به برقراری عدالت 
بین بخشی و منطقه ای، اعتقاد به شایسته سالاری 
و نصب مدیران جهادی با تقوا اســت که با عمل و 

کارنامه خود این موارد را نشان داده است.
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فناوری و 
اطلاعات

اقدامات دولت در تسهیل گری قوانین هوش مصنوعی
رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات از اقدامات در زمینه تسهیل گری 

هوش مصنوعی خبر داد و گفت: تدوین قانون در این حوزه نباید ایجاد مانع کند.
به گزارش پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، ســیدمحمد رضوی زاده، 
رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه »هم اندیشی پیرامون 
الزامات قانونی هوش مصنوعی« که با حضور نمایندگانی از ســازمان های دولتی 
در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد، گفت: پژوهشگاه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، تحقیقات بنیادی پیرامون هوش مصنوعی و کاربردهای آن 
را از بیش از یک دهه قبل آغاز کرده است و تأسیس مرکز نوآوری و توسعه هوش 
مصنوعی در آذر ماه سال ۱۳۹۹ )همزمان با سومین سالگرد تأسیس( را در کارنامه 

خود دارد.
رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات خاطرنشان کرد: در همین حال، 
تدوین برنامه )نقشه راه( ملی توسعه هوش مصنوعی، شناسایی و احصاء حوزه ها 
و خدمات اولویت دار هوش مصنوعی از منظــر نیازمندی های حقوقی و تنظیم 
مقررات و تدوین پیش نویس لایحه هوش مصنوعی در دستور کار پژوهشگاه قرار 

داشته است.
رضوی زاده با اشــاره به فعالیت های هوش مصنوعی در کشــور توســط بخش 
خصوصی، بیان کــرد: کارهای خوبی در بخش خصوصــی در این حوزه در حال 
انجام اســت و بحث قانون گذاری نباید بــه عنوان یک مانع بــرای این فعالیت 
معرفی شوند، بلکه باید تســهیلگر باشند؛ امروز شــاهد این موضوع هستیم که 
خصوصیات منفی هوش مصنوعی بیشــتر مورد توجه قــرار گرفته در صورتی 
 که مــا در حاکمیت بایــد به مــواردی همچون دیتا و زیرســاخت پردازشــی

 اهمیت دهیم.
وی همچنین با بیان اینکه توجه زیاد سازمان های دولتی و بخش های حاکمیتی 
منجر شده تا آنها فعالیت های متعددی در این حوزه داشته باشند، تصریح کرد: 
در خصوص نهادهای فعــال در حوزه هوش مصنوعی می توان به شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی، معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهــوری، معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری، مرکز ملی فضای مجازی، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
وزارت علوم و فناوری، وزارت صمت، مرکز پژوهش هــای مجلس، وزارت نفت، 
وزارت کشور، وزارت بهداشت، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان ملی استانداردها، 

دادستانی و پلیس فتا، اشاره کرد.
رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، در پایان بیان کرد: اتفاقات اخیر 
پیرامون تســهیل گری در تدوین قوانین و مقررات حوزه هوش مصنوعی شامل 
تشکیل شورای ملی راهبری هوش مصنوعی و کارگروه اقتصاد دیجیتال و تدوین 
قانون برنامه هفتم است؛ همچنین آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی، رئیس 
شورای عالی انقلاب فرهنگی ماده واحده نهایی سازی و تصویب سند ملی هوش 
مصنوعی جمهوری اسلامی ایران که در جلسه ۸۹۰ مورخ ۱۶/۰۸/۱۴۰۲ شورای 
عالی انقلاب فرهنگی به تصویب رسیده اســت، را برای اجرا ابلاغ کرد. در نهایت 
بحث قانون گذاری در هوش مصنوعی را باید به موازات بحث فنی پیشبرد و همواره 
باید موضوع تســهیلگری در این حوزه را مدنظر قرار داد تا بتوانیم ایران را در این 
حوزه جز کشورهای پیشرو قرار دهیم، موضوعی که مقام معظم رهبری روی آن 

تأکید فراوانی داشته اند.
لازم به ذکر است این هم اندیشی با همکاری دفتر حکمرانی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اســلامی، معاون تحقیقات، آموزش و حقوق شهروندی معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری، فراکســیون هوش مصنوعی و حکمرانی داده مجلس 
شورای اسلامی، ستاد راهبری فناوری های هوشمند حوزه های علمیه و با همت 
مرکز نوآوری و هوش مصنوعی پژوهشگاه ارتباطات و فناری اطلاعات برگزار شد.

جریمه ۳۲ میلیــون یورویی آمازون بــرای بیگاری از 
کارگران

سازمان ناظر حفاظت از داده فرانسه یک زیرمجموعه لجستیک آمازون را به دلیل 
استفاده شرکت از سیســتم های نظارتی آزار دهنده کارگران، ۳۲میلیون یورو 
)۳۵ میلیون دلار( جریمه کرده اســت.CNIL اعلام کرد زیرمجموعه لجستیک 
آمازون فرانســه سیســتمی را به کار گرفته که اختلالات کاری را با چنان دقتی 
 اندازه گیری می کرد که احتمالا کارگر ملزم می شــدند تا هرگونه اســتراحت

 را توجیه کنند.
البته این سیستم به کارگران انبار آمازون تحمیل شده بود زیرا به نظر می رسید 
فعالیت آنها همیشه نسبت به معیارهای آمازون کمتر بود. به گفته ناظر حفاظت 
از داده فرانسه این نرم افزار حفاظتی با استفاده از یک بارکد اسکنر الزامی که برای 
ترتیب فرایندها به کارگرفته می شد، هرگونه بیکاری کارگران را ردیابی می کرد.

این سیســتم مدت زمان ایــده آل برای اســکن بارکــد را ردیابی مــی کرد و 
کارگران را بــه دلیل بازه های زمانــی بیکاری حتی یک دقیقه ای بازخواســت 
می کرد. ناظر حفاظت از داده فرانســه با اســتناد به مقــررات حفاظت از داده 
 های عمومی)GDPR( به عنوان مبنای حقوقی، اعلام کرد دقت این سیســتم

 غیرقانونی است.
به همین دلیل پرونده آمازون به عنوان یک موضوع کارگری بررســی نشد بلکه 
به عنوان موضوعی در خصوص پردازش بیش از حد نظــارت تحت تحقیق قرار 
گرفت. CNIL در بیانیه ای نوشــت: این سیســتم پس از نصب به شدت مزاحم 
بود. همچنین ناظر فرانسوی اشــاره کرد آمازون از داده های به دست آمده برای 
ارزیابی هفتگی عملکرد کارمندان اســتفاده می کرده است. علاوه بر آن شرکت 
 آمازون داده های به دست آمده از تمام کارمندان تمام وقت و موقت را نگهداری

 می کرده است.
آمازون در بیانیه ای طولانی نســبت به جریمه واکنش نشان داده و نوشته است: 
ما به شــدت با نتیجه گیری CNIL مخالفیم. این نتیجه نادرست است و احتمالا 
خواستار تجدیدنظر در این تصمیم شویم. شرکت آمریکایی در ادامه نوشته بود 
این تنها شرکت در صنعت لجستیک نیست که از سیستم های مشابه در انبارها 

استفاده می کند.

۳ هزار نخبه در دولت استخدام می شوند
معاون علمی رئیس جمهــور از اخذ ۳ هزار ردیف اســتخدامی برای نخبگان در 
دستگاه های اجرایی خبر داد. به گزارش ایســنا، روح الله دهقانی فیروزآبادی در 
حاشیه جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: مجوز ۳ هزار ردیف 
استخدامی ویژه برای دستگاه های اجرایی کشور اخذ شد و از شنبه در سامانه دانا 
در بنیاد علمی نخبگان اعلام شد و تاکنون نزدیک ۹ هزار و ۸۰۰ نفر در این سامانه 

ثبت نام کردند.
وی افزود: از این میزان، ۳ هزار و ۵۰۰ نفر واجد شرایط اولیه هستند که در حال 
بررسی است و بزودی برای جایابی در دستگاه ها اعلام می شود. بنابراین امیدواریم 

امسال هم ۳ هزار شغل دولتی برای نخبگان و استعدادهای برتر داشته باشیم.
معاون علمی رئیس جمهور یادآور شــد: یکی از اقدامات دیگر که در توافق اولیه 
با ســازمان اداری اســتخدامی قرار گرفته این اســت که برای جذب نخبگانی 
که در دولت جذب می شــوند، علاقمندی بیشتری به کارشــان داشته باشند، 
یک بخش »فوق العاده اثربخشــی« در حقوق شــان در نظر گرفتیم که باتوجه 
به اثربخشــی در ســازمان خود نظیر افزایش بهره وری یا ارائه طرحی که باعث 
 ارتقای کیفیت برنامه های ســازمان می شــود، یک جزء حقوقــی این چنینی 

داشته باشند.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: دهمین پرتاب 
ماهواره در دولت ســیزدهم 
انجام شد که معادل ۱۰ سال 
گذشته بوده است. عیسی زارع 
پور در حاشیه جلسه هیات دولت و در جمع خبرنگاران با 
اشاره به اینکه پرتاب دهمین ماهواره  در دولت سیزدهم 
در حوزه فضایی اتفاق بزرگی بود که افتاد، بیان داشت: 
اولین پرتاب دی ماه ۱۴۰۰ انجام شد و تا دی ماه ۱۴۰۲، 
در مجموع ۱۰ پرتاب داشتیم که معادل ۱۰ سال پیش 
از آن بوده اســت به این معنا که ۵ برابر مدت مشابه کار 

شده است.
زارع پور با بیان اینکه پرتــاب های دیگری هم خواهیم 
داشــت، گفت: پرتاب ثمره کارهایی اســت که صنعت 
فضایی کشــور روی زمین انجام می دهــد تا وقتی که 
ماهواره و محمولــه فضایی به فضا پرتاب نشــود نمی 
دانیم که چگونه کار می کند. وی یادآورشد: اتفاقی که 
به تازگی افتاد این بود که بــرای اولین بار به مدار ۷۵۰ 

کیلومتری با موفقیت دست پیدا کردیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ماهواره برهای 
ما در کلاس ســبک و در مدار ۵۰۰ کیلومتری تا ۷۵۰ 
کیلومتری تثبیت شده است، اتفاقی که در همین دولت 
رقم خورد، البته ایــن موفقیت ها بــر پایه تلاش های 

۱۵ سال گذشته اســت اما چه در پرتاب های قبلی که 
ماهواره های متعددی در همین دوســال با موفقیت در 
مدار ۵۰۰ کیلومتری قرار دادیم و چه در توفیق اخیر که 
در مدار ۷۵۰ کیلومتری که مدار کروی است قرار دادیم 
که مزایای زیادی دارد و طول عمر ماهواره در این مدار 
بیشتر است و دفعات کمتری عرض بیشتری را بدون این 
که دقت آن کم شود، تصویر برداری کرد، برای اولین بار 

در دولت سیزدهم انجام شد.
زارع پور ادامــه داد: تلاش ما بر این اســت که محموله 
های سنگین تری را بتوانیم در همین مدار ۵۰۰ تا ۷۵۰ 
کیلومتر قرار دهیم. در حال حاضر محموله تا ۱۰۰ کیلو 
را در این مدارها قرار داده ایــم اما باید به چندصد کیلو 
برسیم. وی با تاکید بر این که این مسیر با شتاب دنبال 
می شود، گفت: نگاه دولت ســیزدهم به حوزه فضایی 
راهبردی است و شخص رییس جمهور به شکل جدی 
این موضــوع را دنبال می کند و تا کنون دو بار جلســه 
شورای عالی فضایی تشکیل شــده و به زودی سومین 

جلسه هم برگزار می شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات درباره ضمانت ۳۰ 
درصدی ســرعت اینترنت نیز توضیح داد: از اپراتورها 
تعهد گرفتــه ایم که تا خرداد ۱۴۰۳ ســرعت اینترنت 
افزایش پیــدا کند. در ایــن وزارتخانه نیز داشــبورتی 
رونمایی شده تامردم بتوانند سرعت اینترنت را مشاهده 
کنند که الان چگونه است و در آینده چگونه خواهد بود و 

در معرض قضاوت عمومی قرار گرفته است.
زارع پور افزود: در کنار آن ســازمان تنظیم مقررات به 

عنوان نماینده مردم حتما بر عملکرد اپراتورها نظارت می 
کند که این اتفاق خوب بیفتد و این را به پروانه اپراتورها 
الحاق کرده ایم یعنی اگر به تعهد خود عمل نکنند ما با 

آنها حتما برخورد قانونی می کنیم.
وی گفت: به مناسبت ۱۳ رجب ثبت نام بسته اینترنت 
هدیه دولت تا پایان دهه فجر تمدید شــد و کسانی که 
هنوز موفق نشدند می توانند با مراجعه به سایت خدمات 
دولت هوشمند شــماره تلفن خود را مشخص کنند تا 
اینترنت رایگان برای آنها فعال شــود. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات درباره اســتقبال از پیام رســان های 
داخلی نیز گفت: بر اساس نظرسنجی ها استقبال از پیام 

رســان های اجتماعی داخلی در یک سال و نیم اخیر ۵ 
برابر شده و امید است روز به روز به مخاطبان آنها افزوده 
شود.  زارع پور درباره مشــارکت در انتخابات هم اظهار 
داشت: یکی از وظایفی که به ما ســپرده شده پایداری 
زیرســاخت های مورد نیاز در روز انتخابات است که در 
شعب اخذ رای بتوانیم احراز هویت برخط و سایر سامانه 
هایی که وزارت کشــور برای برگزاری انتخابات دارد را 

داشته باشیم.
وی درباره قطعی اینترنت گفت: قطعی اینترنت اخیر به 
دلیل اختلال فیبرنوری در کشــور گرجستان بود و این 

مشکل دو ساعته رفع شد.

وزیر ارتباطات: دهمین پرتاب ماهواره در دولت سیزدهم انجام شد

سرعت اینترنت افزایش پیدا می کند
News kasbokar@gmail.com

ســفیر عربســتان در بازدید از خانه نوآوری و فناوری 
ایران )آی هیت( ضمن آشنایی با دستاوردهای علمی و 
فناوری ایران بر گسترش همکاری های علمی دو کشور 

تاکید کرد.
به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری در جریان بازدید عبدالله بن 
سعود العنزی، سفیر عربستان از آی هیت در نشستی 
مشترک با امیرحسین میرآبادی، رئیس مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری بر افزایش سطح همکاری های 
دو کشور و تنوع بخشی به زمینه های همکاری به ویژه 

در حوزه های علمی و فناوری تاکید ویژه ای شد.
همچنین، مقرر شــد تا حوزه های اولویــت دار برای 
مشارکت دو کشور تعیین و متناسب با این اولویت ها در 

بخش های توسعه فناوری و پروژه های اقتصادی دانش 
بنیان، برنامه های مشترک تعریف شود.

از دیگر موضوعاتی که در این دیــدار مورد تاکید قرار 
گرفت، معرفی نهاد متناظر معاونت علمی در عربستان 
برای کلید زدن تعاملات بود تا اولویت ها و حوزه های 
علاقه مندی مشترک مشخص شده و برمبنای آن حوزه 
ها تعاملات صورت بگیرد. همچنین، برگزاری نشست 
متخصصان جوان دو کشور به این صورت که یک برنامه 
با حضور متخصصان جوان ایرانی -عربستانی در ایران 
و یک نشست هم در عربستان برای افزایش زمینه های 

همکاری مشترک شناسایی شود.

نکته ای طرفین در این نشست بر آن متفق القول بودند، 
عدم شناخت دو کشور از توانمندی های علم و فناوری 
یکدیگر بود و به همین دلیل بر این بــاور بودند تا این 
شناخت حاصل نشــود، نمی توان پروژه مشخصی را 
تعریف کرد، از این رو، نشست متخصصان جوان را فتح 
بابی در این خصوص)آشنایی با دستاوردهای فناورانه 

طرفین( قلمداد کردند.
بحث تبادل هیات های بلند پایه در حوزه علم و فناوری، 
محدود نکردن روابط به تعاملات سیاســی، بســنده 
نکردن به تفاهمــات و توافقات در پیشــبرد برنامه ها 
و حضور در رویدادهــای فناورانه دو کشــور از دیگر 

موضوعاتی بود که در این نشست مشترک مورد تاکید 
قرار گرفت. رئیس مرکز تعاملات بیــن المللی علم و 
فناوری معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری هم، برای حضور در این رویدادها 
اعلام آمادگی و از طرف عربســتانی بــرای حضور در 

رویداد اینوتکس دعوت کرد.
گفتنی است یکی از بحث های مدنظر طرف عربستانی، 
سند ۲۰۳۰ توسعه عربستان بود و پیشنهاد سفیر این 
بود که آن ســند مبنای همکاری قرار گیرد چراکه که 
افق های آینده عربستان در آن ذکر شده است. از این 
رو، مقرر شد، در گام بعد، گفت وگوی مجازی بین نهاد 
متناظر در عربســتان و معاونت علمی شکل بگیرد و 

برنامه های بعدی تعریف شود.

اریکســون پس از گزارش ســود عملیاتی بهتر از حد 
مطلوب در ســه ماهه چهارم، نسبت به کاهش بیشتر 
تقاضا برای تجهیزات ۵G از ســوی اپراتورهای تلفن 

همراه در سال میلادی جاری، هشدار داد.
فروش شرکت اریکســون در ســه ماهه چهارم سال 
۲۰۲۳، با ۱۶ درصد کاهش، بــه ۷۱.۹ میلیارد کرون 
سوئد )۶.۸۹ میلیارد دلار( رسید که پایین تر از ۷۶.۶۴ 
میلیارد کــرون برآورد بــازار بود. تامیــن کنندگان 
تجهیزات مخابراتی، ســال پرچالشــی را پیش بینی 
می کنند زیرا فروش تجهیزات ۵G که منبع مهم درآمد 
است، در آمریکای شمالی آهسته شده است و در هند 

که یک بازار رشد است، ممکن است کند شود. پس از 
سال ها تقاضای بالا برای تجهیزات ۵G، خریدها در سال 
میلادی گذشته کاهش یافت و باعث شد شرکت هایی 
نظیر اریکســون و نوکیا، هزاران کارمند خود را برای 
صرفه جویی در هزینه ها، اخــراج کنند. کارل ملاندر، 
مدیر مالی اریکســون در مصاحبه ای گفت: اریکسون 
ممکن است امسال به دنبال کاهش هزینه بیشتر باشد 

و این کاهش هزینه ممکن است شامل اخراج شود.
سود عملیاتی بدون هزینه های سازمان دهی مجدد در 

ســه ماهه اکتبر تا دســامبر، به ۷.۳۷ میلیارد کرون در 
مقایسه با ۸.۰۸ میلیارد کرون در مدت مشابه سال ۲۰۲۲ 
رسید اما بالاتر از ۶.۹۲ میلیارد کرون بود که تحلیلگران 
در نظرسنجی شــرکت مالی LSEG، پیش بینی کرده 
بودند. حاشیه ســود عملیاتی اریکســون بدون در نظر 
گرفتن هزینه های سازماندهی مجدد، در همین مدت، 
به ۱۰.۳ درصد از ۹.۴ درصد در ســه ماهه چهارم سال 
۲۰۲۲ رشد کرد. این به دلیل فروش نرم افزار با حاشیه 
سود بالاتر و فروش پایین تر تجهیزات ۵G  به کشورهایی 

با ســود کمتر مانند هند بود. بوریه اکولــم، مدیرعامل 
اریکســون گفت: انتظار داریم که ابهامات فعلی بازار با 
 )RAN( کاهش بیشتر بازار شبکه دسترســی رادیویی
در خارج از چین، فراگیر باشد زیرا مشتریان ما محتاط 

هستند و سرعت سرمایه گذاری در هند عادی می شود.
طبق گزارش شرکت تحقیقاتی دِل اورو، درآمد جهانی 
از بازار RAN، ظرف مدت پنج ســال آینده، سالانه به 
میزان یک درصد کاهش پیدا می کند. بر اساس گزارش 
رویترز، اریکســون اعلام کرد در نیمه دوم امســال، از 
 ،AT&T قرارداد مخابراتی ۱۴ میلیارد دلاری با شرکت

تقویت خواهد شد.

درنخستین جلسه گروه کاری مشترک ایران و کوبا در 
حوزه ارتباطات، معاونان وزیر ارتباطات ایران و کوبا با 
هدف ارتقاء، تبادل تجربیات و تقویت مبادلات دو جانبه 
در حوزه ICT با یکدیگر دیدار کردند. عیسی زارع پور- 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات-  با معاون اول وزارت 

ارتباطات کوبا و هیات همراه دیدار و گفت و گو کرد.
کنزالس ویدال نیز در این دیدار با بیان اینکه برای هاوانا 
توســعه روابط راهبردی با جمهوری اسلامی ایران در 
همه زمینه ها حائز اهمیت است تاکید کرد که با توجه 
به تجربیات و توانمندی های تهران در حوزه ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، توسعه روابط دو کشور در این حوزه از 
اهمیت بیشتری برخوردار بوده و کشور کوبا مشتاقانه 
منتظر حضور شــرکت های ایرانی برای توسعه حوزه 

ارتباطات و فناوری اطلاعات در این کشور است.  
وزیر ارتباطات کوبا با بیان اینکه بر اساس سند توسعه 
ســال ۲۰۳۰ این کشــور صنعت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات جایگاه ویژه ای دارد، تاکید کرد که برای تمام 

زمینه های مورد اشاره به ویژه توسعه شبکه ارتباطی و 
دولت الکترونیک این آمادگی وجود دارد که دو کشور 

به سرعت وارد همکاری های مشترک شوند.
در این راســتا اخیرا ویلفردو گونزالس ویدال- معاون 
اول وزارت ارتباطات کوبا- به همراه سفیر این کشور و 
هیات همراه با محمد خوانساری-معاون وزیر ارتباطات 
و رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران  و برخی مدیران 
ارشد دستگاه های تابعه وزارت ارتباطات، طی نشستی 
مشترک به چگونگی ایجاد زمینه  همکاری های نزدیک 
و موثــر در حوزه های پســتی، فضایــی، رگولاتوری، 
پارک های فنــاوری و هم چنین تبــادل تجربیات در 

خصوص دولت هوشمند پرداختند.
ونزالس ویدال در بازدید از مرکز ملی تبادل اطلاعات 
کشــور با چگونگی عملکرد برخی از سامانه های ملی 
ایران از جملــه پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند 

و پنجره واحــد مدیریــت زمین در کنــار چگونگی 
 GSB شکل گیری تراکنش های میلیاردی دو گذرگاه
و PGSB آشنا شد. در همین راســتا، رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران چگونگی یکپارچه سازی داده ها 

و ارائه خدمات دولت هوشمند به مردم را تشریح کرد.
خوانســاری در ادامه، چگونگی تعامــلات و همکاری 
 ICT با بخش خصوصی در پیشــبرد طرح های کلان
کشور را تشــریح و از وزارت ارتباطات کوبا دعوت کرد 
تا از توانمندی و ظرفیت کســب و کارهــای ایرانی در 
توسعه دیجیتال کشورشان استفاده کنند. معاون وزیر 
ارتباطات، هم چنین به گسترش فعالیت پیام رسان های 
بومی در کشور اشاره و آمادگی ایران برای همکاری در 

این حوزه را نیز اعلام داشت.
براساس اعلام سازمان فناوری اطلاعات ایران، گونزالس 
ویدال نیز با اســتقبال از توســعه همکاری دیجیتال 

با کشــور ایران، از علاقه مندی کشورش در خصوص 
دستیابی به فناوری های نوظهور نظیر ساخت ماهواره 
یاد کرد و با بیان این که سیســتم رگولاتوری در این 
کشور نوپاست و به تجربه ایران در حوزه وضع قوانین 
نیازمند است، اظهار کرد: همکاری میان شرکت های 
ایرانــی و کوبایی، برای رقابت با یکدیگر نیســت بلکه 
تجارتی برد-برد است که می تواند به گسترش تعاملات 
طرفین در حوزه های مختلف فناوری و پستی بیانجامد.
در ادامه این دیدار، مدیران ارشــد شرکت ملی پست، 
سازمان های فضایی ایران و تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، معاونت فناوری و نوآوری و نیز پارک ICT با 
ارائه گزارش هایی، اهــم اقدامات و فعالیت های خود را 
برای هیات کوبایی تشریح کردند و زمینه های همکاری 
و پیشنهادات خود برای توســعه و گسترش همکاری 
دیجیتال با کشــور کوبا را مطرح کردند. این دیدار به 
عنوان اولین جلســه گروه کاری مشترک، در راستای 
پیگیری اجرای برنامه اقدام میان دو کشور تشکیل شد.

یک شرکت دانش بنیان با تولید فویل های طلاکوب مورد 
استفاده در صنایع نســاجی، چاپ و بسته بندی علاوه بر 
رفع نیاز کشور درصدد صادرات آن به کشورهای همسایه 
و همچنین اروپاســت. به گزارش معاونــت علمی، یک 
شــرکت دانش بنیان با تولید فویل هــای طلاکوب مورد 
استفاده در صنایع نســاجی، چاپ و بسته بندی علاوه بر 
رفع نیاز کشور درصدد صادرات آن به کشورهای همسایه 
و همچنین اروپاست. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان 
گفت: »فویل های طلاکوب تولیدی ما استفاده بسیار زیادی 
در صنایع مختلف از جمله صنعت نساجی، پارچه، چاپ و 
بسته بندی، نوشت افزار و... دارند و کاری که ما انجام دادیم 
این است که ضمن افزایش کیفیت بسته بندی از خروج ارز 
جهت واردات از کشورهایی مانند تایوان، کره، چین و حتی 

اروپا جلوگیری کردیم .«
وی تصریح کرد: »بزرگترین دستاورد ما این بود که با امکانات 

کم، فویلی را تولید کردیم که کسی باور نمی کرد بتوان آن را در 
ایران تولید کرد. کیفیت این محصول به قدری بالاست که تا به 
امروز توانستیم خودمان را به بازار اثبات کنیم. همچنین نوعی 
بومی سازی انجام دادیم و توانستیم به عنوان پایه گذار تولید این 
فویل در ایران، آن را تا حدود زیــادی با امکانات کم موجود در 
کشــور جا بیندازیم.« ین فناور گفت فعالیت های ما بیشتر به 
سمت غیرمستقیم سوق پیدا کرده و بر روی مشاغل تاثیرگذاری 
داریم. زیرا مصرف کننده این فویل از شهرهای بزرگ تا کوچک 
بسیار زیاد است و وقتی که فویل های با کیفیت تحویل بگیرند، 
می توانند فعالیت های بیشتری انجام دهند و به اشتغال زایی آنان 

کمک می شود. 
وی در توضیح وجه تمایز مجموعه خود با ســایر شرکت های 
خارجی اظهار کــرد: »در ایران مجموعه ای وجــود ندارد که 
محصول ما را تولید کند اما به نسبت کشور چین وجه تمایز ما در 

شناسایی مواد اولیه و توجه دقیق به نیاز مشتری است.«

سند سیاست ها و الزامات تعرفه گذاری ترافیک شبکه و 
سهیم شدن تولیدکنندگان محتوا در درآمدهای حاصله 
به تصویب اعضای شــورای عالی فضای مجازی رسید. 
به گزارش ایرنا، نود و هشتمین جلســه شورای  عالی 
فضای مجازی به ریاســت آیت الله سیدابراهیم رئیسی 

برگزار شد.
در این جلسه سند سیاســت ها و الزامات تعرفه گذاری 
ترافیک شبکه و سهیم شدن درآمد محتوا که پیش از این 
در جلسات کارشناسی متعدد و با حضور اعضای حقیقی، 
حقوقی و خبرگان این حوزه در بخش خصوصی مورد 
بررسی قرار گرفته بود، به بحث گذاشته شد و نهایتاً به 

تصویب اعضای شورای عالی فضای مجازی رسید.
به موجب این سند تولیدکنندگان محتوا از قبیل کاربران 
فعال در سکوها و شبکه های اجتماعی، تولیدکنندگان 
محتواهای تخصصی و حرفه ای و همچنین رسانه های 

اجتماعی کوچک و محلــی در درآمد حاصل از فروش 
ترافیک سهیم خواهند شد. همچنین بر اساس این سند 
سکوها و سامانه های ارائه دهنده خدمات کاربردی به 

مردم نیز توسعه و تقویت خواهند شد.
در جلسه شورای عالی فضای مجازی همچنین مقرر شد 
پیشنهادات جدید اعضای شورا نسبت به جزئیات این 
سند در دبیرخانه مطرح و پس از جمع بندی، تشریفات 
قانونی تصویب و ابلاغ آن طی شود.آیت الله رئیسی در 
این جلسه با تایید نکات اعضای شورا مبنی بر اینکه این 
سند می تواند گام موثری در جهت اشتغالزایی و توسعه 
فعالیت های مردمی در فضای مجــازی و تقویت آنها 
باشد، تولید محتوا و حمایت از تولیدکنندگان محتوا را 
موضوعی مهم دانست و از دستگاه های مرتبط خواست 
در توجه به سیاســت ها و الزامات این سند نگاهی ملی 

داشته باشند.

افزایش همکاری های علمی و فناوری ایران و عربستان

۵G هشدار اریکسون درباره افول بازار

گسترش همکاری های دیجیتال میان ایران و کوبا

تولیدکنندگان محتوا از درآمدهای فروش ترافیک سهیم می شوندتولید فویل های طلاکوب مورد استفاده در صنایع
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 
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حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 
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تدبير دولت براي بازار شير
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آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض 

آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک متقاضی واقع در قریه بندپی پلاک 4 اصلی بخش 2 قشلاقی

پلاک ۱885 فرعی خانم اکرم اکبرزاده فرزند ابراهیم نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مساحت 468.50 متر مربع خریداری بدون واسطه با واسطه از آقای 

اباذر محمود خانی
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از 
طریق این روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار 
آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو 
ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ .نمایند معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند 
مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه .نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه 
مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی 
با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید ،حدود مراتب را در اولین آگهی 
نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در 
جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت 

اختصاصی منتشر می نماید.شناسه آگهی ۱640526
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/۱0/2۳ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/۱۱/07 

علی اکبر مقدسی فر 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر 

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت: ت وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد به می و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه لیتی قائم شهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ۱۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض 

آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل اگهی می گردد.
املاک متقاضیان واقع در قریه کاسگر کلا پلاک 2۱ اصلی بخش 6

287 فرعی بنام خانم ندا فرجی نســبت به ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت 2۳98.62 متر مربع خریداری بدون واسطه از آقایان ذات اله برزگر کاسگری 

و رشید گل محمدی مالک رسمی 
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد به 
رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه . این اگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از طریق این 
روزنامه محلی / کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراضی در مهلت قانونی واصل 
نگردد با معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکنند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور مالکیت مانع از مراجعه متضرر 
به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی 
که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه 
حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان 
باطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود 

واحد ثبتی اگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱402/۱۱/07 
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱402/۱۱/2۳ 

مرتضی قاسم پور 
اداره ثبت اسناد و ملاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی ۱65۱۱۳0

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی ۱40260۳۱00060028۳8  مورخ ۱402/0۳/24 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان نور تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای خانم ولی وطن پرست نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 247٫76متر مربع به  پلاک ۱884۳ فرعی 4 اصلی واقع در قریه نور بخش ۱0 حوزه ثبت نور محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز رروزنامه سراسری و محلی آگهی می گردد در صورتی که اشخاص ذی نفع به آراء اعلام شده 
اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را بـه اداره ثبت محل تحویل دهد. 

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار اول ۱402/۱۱/07   تاریخ انتشار دوم ۱402/۱۱/2۱ 

علی سعادتي، رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان نور
شناسه آگهی ۱65۳048

اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترین 
معضل جامعه اصناف زمینه بسیاري 
از مشکلات را براي کسبه ایجاد کرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانین 
آن هســتند. مقوله اي که تابع توافق 
طرفین اســت و به گفته فعالان صنفي در ایــن میان مالک 
تنها به منافع شخصي خود مي اندیشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور یــا تغییر کاربري 
رضایت مي دهند، که مبالغ ســلیقه اي که اعــلام مي کنند 
را به آن پرداخت کننــد. تقریبا همه فقهــا و مجتهداني که 
در زمینه ســرقفلي بحــث کرده اند،  وجود چنیــن حقي را 
 براي مالک تایید کرده اند اما کمتر کســي به مبنا و علت آن

 اشاره کرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه کسب 
و تغییر کاربري

رئیــس اتحادیــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اینکــه 
ســرقفلي یکــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــکلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه کســب بــراي صنــوف ایجاد 

کرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »کســب وکار« افــزود: مالک 
اجازه اخذ پروانه کســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضایــت براي صدور پروانه کســب، خواهــان مبالغي 
میلیوني اســت کــه ایــن موضــوع با توجــه به شــرایط 
 رکودي کــه در بــازار اکثر صنوف حاکم اســت، خواســته 

نابه جایي است. 
وي بــا بیــان اینکــه مبحث ســرقفلي بــر پایه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصریح کرد: از طرفي برخي 
از مالکان پیش از انقلاب اســلامي کشــور را ترک کرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
کســب یا تغییر رســته اقــدام کند، بــا توجه بــه قوانین 
 اتحادیــه نمي توانــد ایــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر کند. 
اشــرفي تاکید کرد: اتاق اصنــاف باید در قوانیــن بازنگري 
کنــد و شــرایطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه کســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي کــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعالیتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمین ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانین

رئیس اتحادیه تعویض روغني هــاي تبریز گفت: واقعیت این 
است که سرقفلي، یک نوع خرید و فروش است، کسي چیزي 
را مي فروشــد و دیگری حق تملک آن را ندارد و طرف دیگر 
چیزي را مي خرد و قاعدتا باید حق تملک مطلق در کلیه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دلیل عدم نظارت مدیریت شده، یک 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام که اساسا موضوع خرید و فروش را منتفي مي کند 

به خریدار تحمیل کند. 
حبیــب ژیــان آذر با اعــلام اینکه ایــن رویه در شــان یک 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ایمان محور نیســت، 
اظهار داشــت: آیا شایســته اســت که کاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پیري با شــرایط نابــه هنجار فــروش یا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببینــد؟ این چه عقلانیــت و عدالتي 
 اســت که جامعه اصناف را این چنین گرفتــار ناملایمات و

 ناهنجاري مي کند؟
وي تصریح کرد: مدیریت اجتماعي به معناي این اســت که 
دستگاه حاکم، کلیه عوامل دخیل در فعل و انفعالاتي که منجر 
به توسعه یا عدم توســعه یک جامعه مي شود را برنامه ریزي و 
مدیریت کند.  رئیس اتحادیه تعویض روغني هاي تبریز گفت: 
مثال روشن، تعیین ســاعت کار قانوني براي استخدام یا عقد 
قرارداد کار مابین کارگر و کارفرما، به لحاظ صیانت از سلامت 
نیروي کار به عنوان اصلي ترین عامل توســعه و پیشرفت یک 
جامعه اســت. اگر نیروي کار ناســالم و مریض باشد سیستم 
تولید و توزیع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی که یکي 
از دغدغه هاي اصلي مدیریت جامعه حفظ ســلامتي نیروي 
 کار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژیان آذر با بیان اینکه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به کار و تولید مرتبط هستند، عنوان کرد: در 
بخش بازار و توزیع نیز که اساس یک اقتصاد آزاد و پویاست، 
سلامت رواني و جســمي نیروي کار عامل اصلي شکل گیري 
یک سیستم سالم اســت و حتما باید مدیریت جامعه در این 
عرصه ورود کرده و عوامل شکل دهنده این سلامتي را به حال 
خود واگذار نکند. وي اذعان داشــت: بنابراین وقتي مي بینیم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبکه توزیع کشور 
را تهدید مي کند به جا و شایسته اســت که در این خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذیرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي که قانون جامعي ندارد
مجتبي یوسفي فعال صنف ســوپرمارکت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگیرند و به شــخصه دربــاره این مبحث 

مشکلاتي برایم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي که حق سرقفلي آن در اختیار 
من بــود را با اجازه مالــک اجاره دهم. مالک مغازه شــخص 
کهنســالي بود که تمام امور را به یک آقا ســپرده بود و هیچ 
دخالتي در کارها نداشت. کار به جایي رسید که این آقا عنوان 

کرد که مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــک نباید از این 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت کني. 

این فعال صنفي افزود: این شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح کرد که طبق قانون مالک باید از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قید شود. 
این آقا از نشــان دادن وکالت نامه به ما هم خودداري کرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي یوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هیچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع
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دومین جشنواره ارزیابی روابط عمومی های برتر 
صنعت آب و برق کشور با حضور دکتر محرابیان 
وزیر نیرو، مهندس حایــری معاونت برق و انرژی 
ایــن وزارت و دکتر رجبی مشــهدی مدیرعامل 
شرکت توانیر در ســالن همایش های وزارت نیرو 

برگزار شد. 
در ایــن جشــنواره از ســید علی مهــدوی فر 
مدیــر روابط عمومی شــرکت بــرق منطقه ای 

مازنــدران و گلســتان به عنوان روابــط عمومی 
برتــر صنعت برق کشــور تجلیل بــه عمل آمد. 
گفتنــی اســت در ایــن جشــنواره عملکــرد 
 روابــط عمومی هــای صنعت آب و برق کشــور 
درســال ۱۴۰۲ در ۶ محور »ارتباط با رسانه های 
تصویری«، »ارتبــاط با رســانه های مکتوب«، 
»شــبکه های اجتماعی«، »تبلیغات محیطی«، 
»آموزش )آموزش همگانی، همکاران و اصحاب 

رسانه(« و »آرشــیو و صوتی« موردبررسی قرار 
گرفت. 

لازم به ذکر اســت در ارزیابی های صورت گرفته 
در این جشــنواره، روابط عمومی برق منطقه ای 
مازندران و گلســتان برای دومین ســال پیاپی 
توانست مقام برتر این جشــنواره را از بین ۱۳۱ 
شــرکت تابعه وزارت نیرو به خود اختصاص دهد 
و افتخار دیگر را برای این شرکت به ارمغان آورد..

کسب مقام برتر روابط عمومی شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان در بین ۱۳۱ شرکت تابعه وزارت نیرو 
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استان ها

تقدیر معاون دادستان کل کشور و 
رئیس سازمان بهزیستی کشور از 

مدیر کل بهزیستی مازندران
غلامعباس ترکی معاون دادستان کل کشور در پیگیری 
حقوق عامه و پیشــگیری از وقوع جرم و علی محمد 
قادری معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور از 
تلاش و کوشش دکتر فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی 
مازندران در راستای   حل و فصل نتیجه محور معضلات 
و مشکلات قضایی گروه هدف، پیشبرد و توسعه برنامه 
شوق زندگی، رصد و شناسایی آسیب های موجود و 
ترسیم افقی روشــن در جهت افزایش امید و تقویت 

سرمایه اجتماعی کشور، قدردانی کردند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران 

متن تقدیر بشرح ذیل است:
خواهر ارجمند سرکار خانم فریبا بریمانی

مدیر کل محترم بهزیستی استان مازندران 
توسعه پایدار کشور و رشــد و ارتقا شاخص های رفاه و 
سلامت اجتماعی و تلاش برای به زیستن آحاد جامعه 
وظیفه ای دینی، ملی و همگانی بوده و دســت یافتن 
به جامعه ای اســلامی، تاب آور و عدالت محور در گرو 
احساس تعهد و مسئولیت اجتماعی آحاد مردم در هر 
جایگاه و قشری می باشد و این مهم زمانی به خوبی تحقق 
می یابد که تمامی ارکان کشــور و آحاد جامعه با ایثار، 
خیراندیشی و پذیرش مسئولیت اجتماعی، سخت کوش 
و متعهد فرصت ها را برای بالندگی اهداف فراهم نمایند.

بر این باوریم که ســرکار عالی با احساس مسئولیت و 
پیگیری خستگی ناپذیر برخاسته از تعهد و عزم جدی 
در تدوین و تکمیل راهبردهای عملیاتی دوسویه در 
حل و فصل نتیجه محور معضلات و مشکلات قضایی 
گروه هدف، پیشبرد و توســعه برنامه شوق زندگی، 
رصد و شناسایی آســیب های موجود و ترسیم افقی 
روشن در جهت افزایش امید و تقویت سرمایه اجتماعی 
کشور از هیچ کوششی فروگذار ننموده اید . ضمن ابراز 
قدردانــی و امتنان و آرزوی توفیق روز افزون شــما و 
تمامی خدمتگزاران نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران امید است در پرتو عنایات حضرت حق تعالی و در 
ظل توجهات حضرت ولیعصر عج موفق و موید باشید. 

غلامعباس ترکی، معاون دادســتان کل کشــور در 
پیگیری حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم 

علی محمد قادری، معــاون وزیر و رئیس ســازمان 
بهزیستی کشور 

خبر

  ایــلام- دادســتان ایلام 
تاکید کــرد: در خصوص 
خرید و فــروش آراء باید 
اقدامــات پیشــگیرانه را 
انجــام دهیــم، طبیعتــاً 
اقدام هــم شــده، اصحاب رســانه ها هــم این 
موضوع را بــرای مردم بــاز کنند که کســی که 
رای شــما را می خــرد به راحتی مصلحت شــما 
 را هم مــی فروشــد و ایــن بایــد بــرای مردم 

فرهنگ سازی شود.
دادســتان ایــلام با اشــاره بــه اینکه نقــد باید 
منصفانه باشــد، گفت: نقد بایــد در جهت اصلاح 
 امور باشــد و خدای ناکــرده در جهــت تخریب

 نباشد.
عبدالوهاب بخشنده در نشست خبری با اصحاب 
رسانه و مطبوعات اســتان، اظهار کرد: ما در هیچ 
دوره این همه رســانه در اســتان نداشتیم، این از 
برکات نظام اســت، وقتی رســانه ها صاحب نظر 
هســتند و نظر می دهند کســی که در این وادی 
 نیســت و برای خودنمایی مــی آید بایــد اینها 

را ارشاد کنید.
وی به بحث انتخابات اشاره کرد و افزود: دادستان 
به عنوان مدعــی العموم در همه امــور می تواند 
ورود کنــد، بخصــوص در بحــث انتخابــات که 
ما یــک وظیفه خاصــی در انتخابــات داریم، هم 
جزو گروه هــای اجرایــی و هم زیــر نظر هیئت 
نظــارت اقداماتی را انجــام می دهیــم و ارتباط 
 تنگاتنگی با ســتاد انتخابــات و حــوزه اجرایی

 و استانداری داریم.
بخشــنده تاکیــد کــرد: کشــور مــا در پیوند 
مردمســالاری و اســلام بیشــترین انتخابات را 
داشــته و برای اولین بار این ما هســتیم که مردم 

ســالاری دینی را در کشــور انجام مــی دهیم، 
هیچ کشــوری ســابقه این اقدام را نداشته است، 
 و طبیعتاً همیشــه هــم انتخاباتی پرشــور بوده

 است.
دادستان ایلام با تاکید بر اینکه وظیفه رسانه ها در 
اینجا خطیر است، تصریح کرد: رسانه ها باید نیمه 
پر لیوان را ببینید نه نیمه خالی، اینکه چه کارهایی 
انقلاب انجام داده است؛ در استان ما چه کارهایی 

انجام شده است.
وی اضافه کرد: استان ما از برکت اینکه خادم امام 
حسین علیه السلام هستیم و در مسیر زوار عتبات 
عالیات قرار داریم از این موهبت بی بهره نبودیم و 
عنایت امام حسین باعث شده استان ما به نسبت 
اســتانهای دیگر از جهت زیرســاختها پیشرفت 

محسوسی داشته باشد.
بخشــنده گفت: انتقاد هســت قبول دارم، اما به 

نسبت قبل رشد داشــتیم، همان طوری که انتقاد 
و نقد منصفانه داریم کارهــا و اقدامات نظام را هم 

باید بیان کنیم.
دادستان ایلام در ادامه به اقدامات دادسرای مرکز 
استان اشــاره کرد و گفت: در خصوص برخورد با 
فســاد به عنوان شــاکله کار اقدامات خوبی انجام 
گرفته، لذا به دور از هر گونه هیاهو ســعی کردیم 
کار را انجام دهیم، در خصــوص پرونده رباخواری 
۱۳ تا پرونده تشــکیل دادیــم و اقدامات موثری 
صورت گرفته اســت و بحث دیگری که رسانه ای 
شــد اینکه ما هیچ اغماضی در خصوص مبارزه با 

فساد نداشتیم.
وی اظهار داشت: یکی از چالش های استان بحث 
خودکشی است، خبر خودکشــی چاقوی دو لبه 
است، باید ســعی کنیم روی منشا خودکشی کار 
کنیم وقتی اســم خودکشــی آوردیم روی همه 

تاثیر می گــذارد؛ اگر بحث علمی شــود و علل و 
عوامل خودکشــی بررســی و کوتاهی و اقدامات 
مسئولین آورده شود بهتر اســت اما اینکه عنوان 
شــود فلان جا خودکشــی شــد این تاثیر منفی 
دارد و متأســفانه آرامش روانــی جامعه به خطر 
 می افتد و انتظار اســت در اخبار دقت بیشــتری 

داشته باشند.
بخشــنده تاکید کرد: حتی ضابطیــن ما هم نمی 
توانند اطلاعات پرونده خصوصــاً پرونده کیفری 
را بیرون بدهند، شــاید ما متهمــی را آزاد کنیم 
و مورد انتقــاد هم قــرار بگیــرد امــا آزادی به 
 منظور ریختــن طعمه و دســتگیری متهم اصلی 

بوده است.
وی با اشاره به اینکه اســتان ایلام ۴۳۰ کیلومتر 
مرز مشــترک با کشــور عراق دارد، تصریح کرد: 
با وجود مــرز طولانــی ایلام بــا کشــور عراق، 
 این اســتان یکــی از مرزهــای با امنیــت پایدار 

در کشور است.
دادســتان ایلام با اشــاره به روند پیگیری پرونده 
لاکسون در استان گفت: در پرونده لاکسون حدود 
۱۸۰۰ نفر شاکی بوده و نزدیک ۴۰ نفر تفهیم اتهام 
شده اند و اموال آنها شناسایی شده است، ۱ نفر در 
بازداشت است و بقیه با قرار تامین آزاد شدند، این 
موضوع در بحث جرائم اقتصادی اســت و افرادی 
که در این موضوع شــرکت کردند خودشــان هم 
به نوعی در عملیات مادی جرم شــرکت داشتند، 
دادستانی هم به عنوان مدعی العموم ورود کرده و از 
جهت برخورد با مجرمین و حمایت از مالباختگان 

رسیدگی می کند.
بخشنده تاکید کرد: شرکت لاکسون هیچ مرکزیتی 
در ایران ندارد و خارج از کشور است و از طریق یک 
صرافی این کار انجام می گیرد، ما می توانســتیم 
روی سرشــاخه ها کار کنیم که اقدام هم شــد و 

اقدامات قضایی در این خصوص انجام می گیرد.

دادستان ایلام در نشست با رسانه های استان:

 در خصوص خرید و فروش آراء باید اقدامات پیشگیرانه را انجام دهیم

تجارت دوخت برتر ســبلان 
پیشرو در توسعه اقتصاد

سبلان پارچه ســابق با برند تجارت دوخت 
برتر ســبلان در ماه های اخیر به عنوان یکی 
از صنایع پیشــرو در حــوزه اقتصــاد با برند 
جدید توانســته تــا نــام و آوازه بزرگترین 
 کارخانــه نســاجی خاورمیانه را بــه اهتزاز 

درآورد.
کارخانــه ای که پــس از کــش و قوس های 
فــراوان امیــدی  بــرای مــردم اســتان 
اردبیل بــوده هم اکنــون توانســته جایگاه 
واقعــی خــود را پیــدا نمــوده و بــرای 
 هزاران جــوان و مســتعد اشــتغال آفرینی

 کند.
جــارت دوخــت برتــر ســبلان از زمــان 
اســتقرار بانک تاکنون پیشــرفت های قابل 
توجهی را بــه دســت آورده کــه مدیریت 
 توانمند و حرفه ای پشــتوانه ایــن موفقیت 

بوده است.
کمــاکان در حــال حاضر بخــش غیرفعال 
دوزندگی فعالیت خــود را در این عرصه آغاز 
نموده که تداعی بخش رســیدن به روزهای 

روشن خواهد بود.
گفتنی اســت؛ به لطف مســاعدت و همدلی 
تمام پرســنل، بــرای اولیــن بــار در تاریخ 
کارخانجــات، طبقه دوم ســالن پوشــاک، 
شــروع به کار کــرد و با چینش  ســه خط 
 مهندســی، از طبقــه اول فعال تــر گردیده 

است.

مدیر کل ورزش و جوانان استان ایلام خبر داد: 
ســرانه فضای ورزشی در استان 
به 97 صدم متر مربع ارتقاء یافته 

است 

 ایــلام- آذر یعقوبیــان : مدیــر کل ورزش 
و جوانان اســتان ایلام در نشســت مجازی 
کار، کرامــت و پاســخگویی بــه ســوال 
 خبــر نــگار عصــر ایرانیــان در خصــوص 
وضعیت ورزش همگانی اســتان اشاره کرد 
و گفــت: یکــی از مهمتریــن موضوعات در 
بحث ورزش توســعه ورزش همگانی اســت 
 زیرا ورزش همگانی زمینه ساز ارتقاء ورزش 

قهرمانی است. 
شــهبازی افــزود: طرحهــای مختلفــی 
تاکنــون در ســطح اســتان اجــرا شــده 
کــه از جملــه ایــن طرحهــا طــرح پیاده 
 روی قدم به قــدم، ایــام در ایــام اربعین و 
عاشــورای حســینی بود که دو مورد برگزار 
شــد و این طرح جدا از برنامه هایی تکلیفی 
بــود که طــرح همگام بــا ورزش بــه مدت 
۱۲ هفته جمعــه های هر هفتــه در جاهای 
مختلف از اواخر تیرماه تا پایان شــهریور در 
پارک ها و جاهــای پرتردد برگزار شــد که 
 هم  رشــته ورزشــی معرفی و هم مســابقه 

برگزار می شد. 
وی به دیگر برنامه های ورزش و جوانان اشاره 
کرد و اظهار داشــت: یکــی از برنامه های ما 
 برنامه صبح نشــاط بود و پیــاده روی بزرگ 
خانوادگــی که ۶ مــورد تاکنون در اســتان 
برگزار شــده که بصــورت زنده در شــبکه 
ســه ســیما پخش شــد و دیگــری طرح 
 جــام ایرانیــان در رشــته مینــی فوتبال 
بزرگتریــن  از  یکــی  کــه   بــود 
طرحهای مــا بود کــه ۴۲۰ تیــم از مرحله 
روســتاها تا شهرســتان و اســتان و نهایتا 
اعــزام بــه خــارج از کشــور اواخر ســال 
۱۴۰۱ آغــاز شــد و تابســتان ۱۴۰۲ بــه 
 پایــان رســید و تیــم قهرمــان مــا در

مســابقات  در  کــه  بانــوان  رشــته   
کشــوری هم حضــور پیــدا کــرد بعنوان 
مســابقات  از  دوره  ایــن   قهرمــان 

دست یافتند. 
وی در خصوص تخصیص ســرانه ورزشــی 
گفت: در ابتدای دولت سیزدهم سرانه فضای 
ورزشی در اســتان 9۰ صدم متر مربع بود که 
 امروز این ســرانه به 97 صدم متر مربع ارتقاء 

یافته است.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com

روح الله عبدالعلــی زاده – تبریــز؛ نماینــده ولــی فقیه 
در آذربایجان شــرقی و امام جمعه تبریز، هوشــمندی و 
برخورداری از تفکرات اقتصادی را مزیت های مهم استاندار 

جدید عنوان و بر حمایت قاطع از او تاکید کرد.
 آیت الله سیدمحمدعلی آل هاشم در آیین معارفه استاندار 
جدید آذربایجان شرقی، افزود: بنده مثل کوه پشت تصمیم 
دولت سیزدهم و وزارت کشور برای انتصاب دکتر رحمتی 
به عنوان استاندار جدید هستم و با تمام توان از وی حمایت 
خواهم کرد و از این بابت خیال آیت الله رییسی و شخص وزیر 
کشور از آذربایجان راحت باشد. وی با اشاره به همکاری خود 
با چهار استاندار در هفت سال گذشته، از مرحوم اسماعیل 
جبارزاده به عنوان استاندار اخلاق مدار، مجید خدابخش به 
عنوان فردی متدین و متشرع، محمدرضا پورمحمدی به 
عنوان فرهیخته و دانشمند و مرحوم عابدین خرم به عنوان 
استانداری ولایی، جهادی و انقلابی یاد کرد و گفت: تمام این 
استانداران برای سربلندی و اعتلای استان زحمات فراوانی 

کشیده و نام و یاد آنها گرامی می داریم.
آیت الله آل هاشــم با ابراز تاسف از فوت اســتاندار سابق 
آذربایجان شرقی مرحوم خرم، یادآور شد: تمام این اتفاقات 
زنگ هشدار برای همه ماست که متوجه باشیم هر آمدنی را 
رفتنی است و چه بهتر که وقتی از سمتی کنار می رویم و یا 
از دنیا رخت بر می بندیم مردم از ما به نیکی یاد کنند. وی با 
اشاره به ظرفیت های مختلف اقتصادی و تجاری آذربایجان، 
توجه به توسعه و ترقی اقتصادی را از جمله مطالبات مهم 
مردم از استاندار جدید اعلام و اظهار کرد: شکوفایی اقتصادی 
استان به فردی همچون دکتر رحمتی که دارای ایده های 

خوب اقتصادی است، نیاز دارد.
آیت الله آل هاشم از مدیران دســتگاه های اجرایی و آحاد 
مردم درخواست کرد تا حد توان با استاندار جدید همکاری 
کرده و او را یاری دهند تا به اهداف و برنامه های توسعه ای 

خود دست یابد.
**** وزیر کشور: آمریکا و اســرائیل از حضور مردم پای 

صندوق های رای می ترسند
 وزیر کشور با بیان اینکه انتخابات نقطه تعیین کننده است و 
همه باید یکصدا در میدان باشیم، گفت: آمریکا و رژیم غاصب 
اسرائیل با انقلاب دشــمنی داشته و بدنبال حضور نیافتن 
مردم در انتخابات هستند چون از حضور مردم پای صندوق 

های رای می ترسند.

 احمد وحیدی در مراسم معارفه استاندار آذربایجان شرقی 
و تکریم اســتاندار فقید، با بیان اینکه سردار خرم زحمات 
زیادی کشید، اظهار کرد: ایشان برای کسب رتبه اول سرمایه 
گذاری خارجی و پژوهش های علمی و انعقاد قراردادهای 
مهم اقتصادی تلاش زیادی کرد که باید ادامه یابد. وی با بیان 
اینکه در کار جهادی توقف مطرح نیست و انقلاب به ما یاد داد 
که نباید دست از جهاد بکشیم، اظهار کرد: جمهوری اسلامی 
بن بست ندارد چون خدا را داریم. وزیر کشور با بیان اینکه ما 
ترسی از شهادت نداریم، گفت: پیروزی اسلام مقابل کفر وعده 
الهی است و ما نزدیک قله هستیم و نباید به آن شک کرد. 
وحیدی اظهار کرد: مقاومت غزه مقابل ارتش بزرگ اسرائیل، 
نشانه تحقق صدق وعده الهی و پیروزی است. وی به مبارزات 
یمنی ها هم اشاره کرد و گفت: توقف در این شرایط و ناامیدی 

ممنوع است و باید حرکت مقتدرانه داشته باشیم.
وزیر کشور با اشاره به اینکه امروز ملت بیدار و در صحنه و 
تسلیم ناپذیر اســت، ادامه داد: دولت هم در میدان است و 
تمام ارزش های عزت آور را دنبال می کند چون دولت عین 
مردم است.  وحیدی با اشاره به انتخاب » مالک رحمتی » به 
عنوان استاندار جدید آذربایجان شرقی گفت: امروز مدیری 
جوان و فرهیخته استاندار می شــود که در حوزه سیاسی 
و اقتصادی صاحب نظر اســت. وی همچنین با بیان اینکه 
آذربایجان شــرقی قلب تپنده و نقطه محوری در اقتصاد 
ایران و مرکز دیپلماسی در بین کشور های همسایه است، 
 افزود: اینجا خطه عاشورایی است و استاندار جدید هم مدیر 
جهادی است. وحیدی اظهار کرد: رییس جمهور بر توسعه 
اســتان تاکید دارد و مصوبات ســفر باید پیگیری شود بر 
این اساس نباید هیچ فرصتی را از دست بدهیم تا نیازها و 
کمبودهای مردم استان سریع رفع شود. وی وجود حجت 
الاسلام آل هاشم نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی را 
مایه برکت، وحدت و انسجام بی مانند در استان دانست و 

گفت: باید از مدیریت معنوی ایشان استفاده کرد.

آیت الله آل هاشم:

هوشمندی و تفکرات اقتصادی مزیت مهم استاندار 
آذربایجان شرقی است
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

صد البته كه سخت است رهبري فوق العاده را به طور دقيق تعريف كرد و آن 
را فهميد. حتما رهبراني فوق العاده را در طول دوران شغلي خود ديده ايد، 
اما اگر از آنها راز موفقيت شان را بپرسيد، سخت است براي تان توضيح 
دهند كه چه كرده اند تا به رهبري موفق بدل شــده اند. رهبر فوق العاده 
يك شخصيت كاملا پوياست و مجموعه اي از مهارت هاي منحصربه فرد 

را گرد هم آورده است. 
در اين نوشته، به 8 ويژگي شخصيتي خيلي مهم اشاره خواهيم كرد كه 
رهبران استثنايي هر روز براي پيشبرد اهداف مجموعه خود به آنها تكيه 

مي كنند. 

۱. شجاعت
شجاعت نخســتين فضيلت اســت و تحقق تمام فضيلت هاي ديگر را 

امكان پذير مي كند.
قبل از اينكه كسي از دستورات رهبرش پيروي كند، صبر مي كند تا ببيند 
آيا رهبرش آن شجاعت لازم را دارد يا خير. افراد به شجاعت رهبرشان 
نياز دارند؛ رهبري مي خواهند كه بتواند تصميمات مهم و حياتي بگيرد 
و در همه حال صلاح گروه را در نظر داشته باشد. آنها به كسي نياز دارند 
كه وقتي اوضاع ناگوار شد، ميدان نبرد را ترك نكند و پشت آنها باشد. اگر 
چنين رهبري داشته باشند، احتمال اينكه از خود شجاعت نشان دهند 

خيلي بيشتر است. 
مديران شجاع، مشقت ها را با آغوش باز مي پذيرند و به آنها همچون آزموني 
نگاه مي كنند كه بايد سربلند از آنها بيرون آيند. دقيقا مثل آهنگري كه 
بر آهن سرخ چكش مي زند، مشقت و شرايط سخت، اين مديران شجاع 
را ورزيده و جسور مي كند و باعث مي شود به راهبرد فعلي خود بيشتر 

پايبند باشند. 
رهبري كه شجاعت لازم را نداشته باشد، دنباله رو خواهد بود؛ دنباله روي 
ايمن ترين مسير ممكن كه كمترين مشقت را به همراه خواهد داشت. 
چنين رهبري، به جاي اينكه به سمت جلو رهبري كند، روي آنچه در 
گذشته به دست آورده است ريسك نمي كند و همان مسير قبلي را ادامه 

مي دهد. 

۲. ارتباط موثر
جوزف پريستلي می گويد: »هرچقدر كه ابزار ارتباطي ما پيچيده بوده 

و جزئيات بيشتري داشته باشد، كمتر از طريق اين ابزار ارتباط برقرار 
خواهيم كرد.«

در واقع كار حقيقي يك رهبر ارتباط برقرار كردن اســت. اين 
ارتباطات، عنصر بنيادي رســيدن به اهداف روزانه مديران 

موفق است. تا زماني كه 
به خوبي با ديگران 
ارتبــاط برقــرار 
نكنيد، به همين 
راحتي هــا رهبر 

موفقي نخواهيد شد. 
اشــخاصي كه به خوبي با ديگران ارتباط برقــرار مي كنند، الهام بخش 
هستند. اين افراد ارتباطي حقيقي، احساسي و شخصي با طرف مقابل 
 خود برقرار مي كنند؛ اصلا هم مهم نيســت كه فاصله مكاني بين اين 
دو چقدر باشد. چنين افرادي، رابطه خود با طرف مقابل را براساس دركي 
كه از وي دارند، برپا مي كنند و اين توانايي را دارند كه مستقيما به سراغ 

خواسته هاي او بروند. 

۳. سخاوتمندي
جان ماكسول می گويد: »رهبر موفق بيشــتر خود را سرزنش مي كند و 

اعتبارش را بيشتر ناديده مي گيرد.«
رهبران فوق العاده، سخاوتمند هستند. اين افراد به تيم خود اعتبار مي بخشند 
و آنها را مشتاقانه ستايش مي كنند. موفقيت تيم را به اندازه موفقيت خودشان 
مهم مي شمارند. اين رهبران مي خواهند براي همه كارمندان خود الهام بخش 
باشند تا به بهترين عملكرد خود برسند؛ آن  هم نه به خاطر اينكه مجموعه اي 
قوي تر براي رسيدن به اهداف مشخص در اختيار خواهند داشت، بلكه اين 

خود كارمندان هستند كه براي اينگونه رهبران اهميت دارند. 

۴. فروتني
 ســي.اس.لوئيس می گويد: »فروتني به اين معني نيست كه خودت را 

دستكم بگيري؛ به اين معناست كه كمتر به فكر خودت باشي.«
رهبران فوق العاده، متواضع هستند. اين افراد اجازه نمي دهند كه جايگاه 
شغلي شان باعث شود خود را بهتر از ديگران بدانند. پس اين رهبران از هيچ 
كاري دريغ نمي كنند؛ اگر لازم باشد، آستين هاي خود را بالا زده و دست به 
سخت ترين يا ناخوشايندترين كار ممكن مي زنند تا مجموعه خود را رو به  
جلو هدايت كنند. اين افراد، هيچ وقت كاري را كه خودشان دوست ندارند 

انجام بدهند، از زيردستان خود درخواست نمي كنند. 

۵. خودآگاهي
 يــك ضــرب المثــل لاتين 

می گويــد: »خيــال باطل 
است اگر كسي كه خودش 
را نمي توانــد مديريت كند، 
بخواهد ديگــران را مديريت 

كند.«ضعف اكثر مديران در 

بحث خودآگاهي مي تواند به دليل انگيزه هايي فريبكارانه يا كمبودهايي 
باشد كه در شــخصيت اين افراد وجود دارد. در بيشتر موارد، اين رهبران 

خود را روشن فكرتر از ديگران مي پندارند. 
خودآگاهي اساس هوش هيجاني اســت؛ مهارتي كه ۹۰ درصد از رهبران 
موفق از آن برخوردار هستند. براي يك رهبر، خودآگاهي به اين معناست كه 
وي نه تنها تصويري واضح و دقيق از سبك رهبري خود دارد، بلكه نقاط ضعف 
و قدرت خود را به خوبي مي شناسد. اينگونه افراد مي دانند كه كجا  مانند 
ستاره اي درخشان ظاهر مي شوند و كجا ضعيف عمل مي كنند؛ بنابراين 
راهبردهايي موثر براي تكيه بر نقاط قدرت و جبران نقاط ضعف خود دارند. 

۶. تبعيت از قانون طلايي گوته
يوهان ولفگانگ فون گوته می گويد: »رفتار شــما با ديگران، بستگي به 
نوع نگاه شما به آنها دارد و رفتار شما، طرز رفتار و عملكرد آنها را خواهد 

ساخت.«
 اين قانون طلايي كه »با ديگران همانطوري رفتار كن كه دوست داري 
با خودت رفتار شود«، فرض را بر اين مي گذارد كه همه انسان ها يكسان 
هســتند. اين قانون مي گويد با زيردســتان خود آنگونه رفتار كنيد كه 
دوســت داريد رهبرتان با شــما رفتار كند. اين قانون اين فرضيه را كه 
»تفاوت هاســت كه افراد را برمي انگيزد« رد مي كنــد. رهبران موفق 
مي آموزند كه چه چيزي رفتار زيردستان خود را شكل مي دهد، نيازهاي 
اين افراد را شناسايي مي كنند و ســبك رهبري خود را با شرايط حاكم 

تطبيق مي دهند. 

۷. اشتياق و علاقه
مارك زاكربــرگ می  گويد: »اگر 
فقط روي مواردي متمركز شــويد كه 
براي انجام آنها شور و شوق داريد، نيازي 
نيست كه برنامه ريزي هايي آنچناني براي 
شرايط ناگوار آينده داشته باشيد.«شور و شوق در انجام كارها 
كاملا مسري است. در طرف مقابل، خستگي و بي تفاوتي هم به شدت 
مسري هستند. هيچ كس دوست ندارد براي مديري كار كند كه نسبت به 
كاري كه انجام مي دهد، اشتياقي ندارد. رهبران فوق العاده نسبت به كاري 
 كه انجام مي دهند ذوق دارند و تلاش مي كنند شوق و اشتياق را به اطرافيان 

خود القا كنند. 

۸. تاثيرگذار بودن
تئودور هســبورگ می گويد: »ذات رهبري اين است كه بايد براي آينده 
 چشم انداز مشخصي داشته باشيد. بله، بايد چشــم اندازي باشد تا آن را 
با قدرت بيان كرده و در هر شــرايطي به آن اشــاره كنيد. نمي توانيد با 
 ســازي نامشــخص ترومپــت بنوازيد.«رهبــران فوق العــاده اين را 
مي داننــد كه تنهــا داشــتن چشــم اندازي واضــح كافي نيســت. 
بايد آن چشــم انداز را براي مجموعه خود ترســيم كنيــد تا آنها هم 
 بتوانند كامــلا واضــح آن را ببينند. رهبــران موفق ايــن كار را با

 داستان گفتن و تصويرسازي هاي شفاهي انجام مي دهند تا نه تنها همه 
بفهمند كه به چه سمتي حركت خواهند كرد، بلكه حس كنند كه 
كم كم به اين چشم انداز نزديك مي شوند. اين امر باعث مي شود كه 
هر يك از زيرمجموعه هاي اين رهبر موفق، چشم اندازي واحد را 

براي خود شخصي سازي كند. 
linkedin :برگرفته از

رهبران استثنايي چه عادات فوق العاده اي دارند؟

جديد ترين واژگان بانكداري 
الكترونيك 

براي استفاده بهينه و موثر از بانكداري الكترونيك 
مي بايســت مفهوم واژه ها و اصطلاحات آن را به 
خوبي بدانيم و هر يك از اين خدمات را در جايگاه 
خودش و در مواقع مورد نياز به كار ببريم. به گزارش 
بانكــي دات .آي.آر، برخي واژه هاي مرســوم در 
كشورمان مخفف نظام هاي پرداخت يا اصطلاحات 
بومي و مختص كشورمان است و برخي مفاهيم 
رايج در نظام بانكداري الكترونيك سراسر جهان. 
در زير به برخي از اين اصطلاحات اشاره مي كنيم: 

شتاب؛ شبكه تبادل اطلاعات بين بانكي
»شتاب« از سال 1381 با هدف يكپارچه كردن و 
به هم پيوستن سامانه هاي كارت تمامي بانك هاي 
كشــور آغاز به كار كــرد. در حــال حاضر مركز 
»شتاب« به عنوان سوئيچ ملي كارت بانك در كشور 
ايفاي نقش كرده و تمام بانك هاي كشــور در آن 
عضويت دارند. عمليات تحت پوشش شتاب دامنه 
وســيعي از تبادلات، از قبيل برداشت وجه نقد، 
خريد الكترونيكي، انتقال وجه، پرداخت قبوض و 
مانده گيري را دربر مي گيرد و به طور متوسط روزانه 
بيش از 2 و نيم ميليون تراكنش را پردازش مي كند. 

شاپرك؛ شبكه الكترونيكي پرداخت 
كارتي 

»شاپرك«، نظام جديدي است كه تمهيدات لازم 
را براي اتصال مســتقيم ارائه دهندگان خدمات 
پرداخــت به زيرســاخت هاي ملــي پرداخت و 
تسويه فراهم مي آورد و بر مبناي آن، ساماندهي 
كارتخوان هــاي در نظام بانكي كشــور، نظارت 
دقيق و همه جانبه بر عمليات بانكي انجام شده از 
طريق كارتخوان ها و حصــول اطمينان از رعايت 
استانداردها و ضوابط، تطبيق عمليات پرداخت 
الكترونيكي با ضوابط مبارزه با پولشويي، كاربري 
بهينه سرمايه گذاري هاي انجام شده، افزايش سطح 
پوشــش كارتخوان ها براي تعميق پرداخت هاي 
الكترونيكي، پرهيز از اقدامات بازارشكنانه و تقويت 
مشــاركت واقعي بخش خصوصي در توســعه و 

راهبري شبكه پرداخت كشور صورت مي پذيرد.
 ادامه دارد...

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

 اجماع نظريه پردازان مديريت بر اين است كه 
۳ نوع مهارت براي اجــراي فرايند مديريت 
وجود دارد كه عبارتند از: مهارت فني، مهارت 

انساني و مهارت مفهومي يا ادراكي.

۱( مهارت فني
يعنــي توانايي به كاربــردن دانش، روش و 
تكنيك و وســايل لازم براي اجراي وظايف 
خاص كه از راه تجربه، آموزش و تعليم به دست 

آمده است. 

۲( مهارت انساني
يعني توانايي داوري در كار با يا به وسيله مردم 

به انضمام آگاهي از فن تشويق و به كار گرفتن 
شيوه هاي رهبري موثر. 

۳( مهارت ادراكي
توانايي درك مشكلات كلي سازمان و اينكه 
هر كاري، مناسب چه بخشي از سازمان است. 
چنين دانشي به شــخص اجازه مي دهد كه 
براساس هدف هاي سازمان عمل كند نه بر پايه 

هدف ها و احتياجات گروه مربوط به خويش.
 به موازات پيشــرفت فرد از سطح سرپرستي 
بــه مقام هاي بــالاي مديريت، نــوع تركيب 
مهارت ها فــرق خواهد كرد. بــه عبارت ديگر 
 در ســه ســطح مديريت مهارت هاي خاصي

 مورد نياز اســت.  هرچه فرد از ســطوح پايين 
مديريتي به سطوح بالا ارتقا مي يابد، به مهارت 
فني كمتري نياز دارد. همچنين در سطوح پايين 
مديريت كه سرپرســتان قــرار دارند. مهارت 
فني زيادي نياز اســت زيرا از آنها انتظار مي رود 
 تكنسين ها و كاركنان تحت سرپرستي خود را
 آموزش دهند. با وجود اينكه مقدار مهارت هاي 
فني و ادراكي در ســطوح مختلــف مديريت 
تفاوت مي كند ولي مهارت هاي انساني شاخص 
مشتركي اســت كه از اهميت ويژه اي در تمام 
سطوح مديريت برخوردار است. به عبارت ديگر 
 مهم ترين توانايي يك مدير، توانايي او در رفتار با 

مردم است.

آنچه مديـران بايد بدانند

آيا شما گرفتار پديده اثر هاله اي شده ايد؟ 
وارد يك فروشگاه شــده ايد، يك كيف را 
مي بينيد كه طراحي بســيار جالبي دارد. 
از جنس همان طراحي هايي كه هميشه 
دنبالش بوديد. مي رويد و آن را مي خريد. 

دو روز بعد متوجه مي شويد كه:
1- چرم بــه كار رفته در ايــن كيف، اصلا 
باكيفيت نيست و سه ماهه خراب مي شود. 
2- دو فروشــگاه آن طرف تر، همين طراحي با قيمتي به مراتب مناسب تر 

وجود داشت اما شما آنجا آنقدر محو طراحي كيف شده بوديد كه ...

تصميمات استراتژيك در هاله اي از خطا
تصميم گيري درباره كيف، قضيه مهمي نيست. مشكل آنجا پيش مي آيد كه 
ما در ازدواج، انتخاب شغل، انتخاب رشته دانشگاهي، انتخاب شريك كاري، 
انتخاب استاندار، انتخاب رئيس جمهوری، انتخاب بازار هدف و انتخاب پروژه 

سرمايه گذاري، دچار مشكلي مي شويم به نام پديده اثر هاله اي. 
در ذهن پديــده اي وجود دارد بــه نام اثر هالــه اي. براســاس اين خطا، 
قضاوت كننده به خاطر اينكه تحت تاثير يك  ويژگي از يك شيء يا شخص 
يا ايده قرار مي گيرد، بررسي منطقي و عقلايي ابعاد ديگر را فراموش مي كند 
و قضاوت نهايي را تنها براساس يك برداشــت )مطلوب يا نامطلوب اوليه( 
 ارزيابي مي كند. در اين حالــت تاثير ذهنيت قبلي يا نشــانه هاي اوليه يا 
يك ويژگي برجسته شما را به دام مي اندازد. »هاله«، چشم قضاوت كننده را 
بر ساير ضعف يا قوت ها مي بندد. بگذاريد مثال ديگري بزنم، فرض كنيد كه 
فردي به خواستگاري شما آمده است و براي اينكه با هم بيشتر آشنا شويد، 
قرار گذاشته ايد كه با هم به رســتوران برويد. آن آقا به موقع سرقرار حاضر 
شده است. زياد »ببخشيد« مي گويد، براي گارسون انعام مي گذارد و هنگام 
نشستن شما، صندلي رستوران را براي شما بااحترام عقب مي كشد. اين يعني 
وي فردي متعهد، مودب، بخشنده و معتقد به حقوق و حرمت زنان است؟ نه 

شما در خطاي هاله اي گرفتار شديد. 

نگاه راهبردي
چه مي شود كرد؟ دو راهكار اصلي وجود دارد. 

الف( تعليق در تصميم گيري: اگر ديديم كه از يك ويژگي يك شخص 
)كانديداي ازدواج باشديا كانديداي رياست جمهوري( يا از يك ويژگي در 
يك شيء يا ايده )رشته تحصيلي، انتخاب شغلي يا پروژه سرمايه گذاري( 
خوش مان آمد، تصميم گيري را با تاخير يا تعليق روبه رو كنيم. تجربه نشان 
داده است كه همان تاخير يا تعليق ساده، باعث مي شود كه بعد از فروكش 

كردن هيجانات، منطقي تر تصميم گيري كنيم. 
ب( روشن كردن اهداف قبل از ديدن و بررسي گزينه ها: آن كس 
كه اهدافش را به روشني تنظيم كرده است، دچار هيجان نمي شود. ممكن 
است از گزينه اي خوشش بيايد به خاطر يك ويژگي، ولي چون مجبور است 
كه آن گزينه را از ديد تمام اهداف )ويژگي ها( بررسي كند در دام اثر هاله اي 
نمي افتد. ماتريس اهداف- گزينه ها و پيامدسنجي گزينه ها )ميزان دستيابي 

به اهداف در صورت انتخاب هر كدام از گزينه ها( كمك خوبي خواهد بود. 
مجتبي لشكربلوكي، دكتراي مديريت استراتژيك

استراتژيست

K F C داستان موفقيت
آيا مي دانستيد مبتكر مرغ كنتاكي بعد از بارها شكست شغلي در 65 سالگي 

مدير بزرگ ترين مرغ فروشي دنيا شد؟
»هارولد ســندرز«، بنيان گذار KFC فكرش را هم نمي كرد يك روز برسد 
كه ديگران با او مثل ســلاطين و ثروتمندان درجه يك دنيا رفتار كنند. او 
پسري از يك خانواده فقير آمريكايي بود كه خانواده اش اوضاع نابساماني 
داشتند. همين مساله تصور اينكه او در سن 65 سالگي، قرار است صاحب 
يك مجموعه بزرگ رستوران هاي زنجيره اي در جهان بشود را غيرممكن 

مي ساخت. 
در اين گزارش، داستان زندگي پسري به نام »هارولد« را مي خوانيد كه در 
65 سالگي از او به عنوان يكي از موفق ترين ثروتمندان ايالات متحده نام 
برده شد و توانست لقب »كلنل« را از آن خود كند. امروز با اينكه 3۰ سال 
از مرگ مخترع اين خوراكي خوشــمزه مي گذرد، اما مرغ هاي سرخ شده 
كنتاكي ابداعي هارولد براي كشورش ســالي چندين ميليارد دلار درآمد 

ارزي به ارمغان مي آورد. 
»هارولد ســندرز«  سال 188۹ در خارج از شــهر »هنري ويل« در ايالت 
 ويرجينيا بــه دنيا آمد. وضع مالي خانواده او بســيار بد بــود. خانواده اش
 يــك زميــن كشــاورزي نســبتا كوچــك داشــتند كــه تمــام 
 امــورات زندگي شــان را بــا درآمــد حاصــل از همــان زميــن 

 مي گذراندند. 
پدر هارولد زماني كه او 6 سال داشت، فوت كرد و چون او بزرگ ترين فرزند 
خانواده بود و بايد از ديگر اعضاي خانواده مراقبت مي كرد، در كنار مادرش 

ايستاد و كارهاي خانه را از او ياد گرفت. 
در 7 سالگي آشپزي را آموخت و در روزهايي كه مادرش براي كار كردن در 
مزارع ديگران خانه را ترك مي كرد يا مجبور مي شد به ايالت ديگري برود، 
او مسئوليت آشــپزي را بر عهده مي گرفت و تامين خوراك تمام اعضاي 

خانواده با او بود. 
زندگي هارولد مدتي به همين شكل گذشت تا اينكه به دوره نوجواني رسيد. 
او از اينكه مي ديد كمك حال خانواده اش است، خوشحال بود. مدتي گذشت 
كه مادر هارولد تصميم به ازدواج دوباره گرفت، اما پذيرش اين مساله براي 
او سخت بود. به همين دليل در حالي كه كلاس هفتم را مي گذراند، براي 

هميشه از خانه رفت و تحصيل را رها كرد. 
ســال ها بعد، اما در مصاحبه اي گفت كه از اينكه درس را در آن دوره رها 
كرده است، بسيار خوشــحال اســت: »هيچ وقت از درس رياضي خوشم 
 نمي آمد، به ويژه جبر و منطق مرا ديوانه مي كرد. خوب شــد كه درس را 

رها كردم.«
@ honaremodiriat

نکته

باربران بازار 
تهران


